
26e vergadering Dinsdag 21 juni 1988
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer J. Pede
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.
- De vergadering wordt geopend om
10 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de begroting van de Maamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1988
- 6-A (BZ 1988) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- S-A (BZ 1988) - Nrs. 1 (+ Bijla-
gen) tot 15

TOEGEVOEGDE INTERPELLA-
TIE (R.v.O. art. 72,9)

raal voor Internationale Samenwer-
king en 1495 miljoen naar sectie 90,
titel 1 en II voor 1155 en titel IV
voor 34 miljoen. Voor nadere details
verwijs ik naar het verslag.

Verder legt de Gemeenschapsminis-
ter de aandacht op volgende punten.

1. In het buitenland zal verder een
netwerk van internationale vertegen-
woordigers worden opgezet, name-
lijk attachés van de Vlaamse Ge-
meenschap bij Belgische ambassades
en investeringsprospectoren die be-
last zijn met ten eerste het opsporen
van kandidaat buitenlandse inves-
teerders en ten tweede, Vlaanderen
als gunstig investeringsland bekend
te maken en te bevorderen.

Algemene bespreking (Voortzetting)

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

De Voorzitter : Dames en heren, aan
de orde is de voortzetting van het
begrotingsdebat.

M. De Meyer, A. Steverlynck, E.
Vandersmissen, P. Van Grember-
gen ; gezondheidsredenen.

BUITENLANDSE EN EXTERNE
AANGELEGENHEDEN

De Voorzitter : Aan de orde is nu de
eerste begrotingsmaterie waarvoor
Minister Geens bevoegd is, met na-
me Buitenlandse en Externe Aange-
legenheden.

E. Gryp, N. Maes, H. Van Wambe-
ke, J. Wyninckx ; buitenslands.

F. Brepoels, J. Caudron ; ambtsver-
plichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende aanpassing van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 9-A (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 5

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1988
- 6-A (BZ 1988) - Nr. 1 (Algeme-
ne toelichting)
- 7-A (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 4
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De heer Bockstal, verslaggever,
heeft het woord.

De heer E. Bockstal, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, vooreerst wil ik even de alge-
mene toelichting van de Gemeen-
schapsminister belichten.

Minister Geens brengt hulde aan zijn
voorganger, de Gemeenschapsminis-
ter, bevoegd voor externe betrekkin-
gen, en stelt dat diens beleid, dat hij
omschrijft als degelijk pionierswerk,
onverkort moet worden voortgezet.

Het totaal budget van 475 miljoen is
niet zo omvangrijk maar zal selectief
worden aangewend. 325,9  miljoen
gaat naar het Commissariaat-Gene-

Berichten van verhindering
Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellatie

2. Het Europa van morgen is belang-
rijk, maar ook het Europa van van-
daag. Er werd reeds een toekomst-
contract voor de reconversie van
Limburg afgesloten tussen de Vlaam-
se Gemeenschap en de EG. Verder
zal in het kader van het CGIS een
Europese cel worden opgericht met
als doel de Vlaamse belangen, zowel
wat de fondsen als de projecten be-
treft, te verdedigen.

3. De Gemeenschapsminister wijst er
eveneens op dat de 47 bestaande cul-
turele akkoorden zullen worden geë-
valueerd en eventueel worden her-
zien.

4. Wat de interregionale samenwer-
king betreft, is er ruimte voor initia-
tieven. Er is een akkoord met de re-
gio Nord-Pas de Calais. Er zijn goede
contacten met Catalonië. Als voor-
beeld van interregionale samenwer-
king verwijst de Minister naar de
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deelname van de Vlaamse Gemeen-
schap aan de technologiedag van
Stuttgart, in juni 1988.

5. Wat de verhouding met buiten-
landse zaken betreft, deelt de Minis-
ter mee dat er een driemaandelijks
overleg bestaat tussen Buitenlandse
Zaken en de Voorzitters van de Exe-
cutieve en een maandelijkse bijeen-
komst van de topambtenaren van de
3 Ministeries.

In de verdere bespreking
volledige vragen aan bod.

kwamen

1. De verdragrechterlijke bevoegd-
heid van de Vlaamse Gemeenschap.
De Minister verwijst naar artikel 59
bis en 107 quater  van de Grondwet.
Volgens artikel 59 bis hebben wij ver-
dragsbevoegdheid voor de culturele
materies. Volgens artikel 107 quater
dienen wij betrokken te worden bij
de inhoudsbepaling maar naar buiten
is het de Belgische Staat die verdra-
gen afsluit.

De Minister verwijst naar punt 10 van
de nota van de Vlaamse Executieve,
goedgekeurd door de Vlaamse Exe-
cutieve op 23 maart 1988.

Ik geef deze in extenso weer.

He t  bu i ten lands  be le id  van  de
Vlaamse Gemeenschap.

10.1. De Gemeenschappen hebben
een volledige bevoegdheid inzake
buitenlands beleid met inbegrip van
alle vormen van internationale sa-
menwerking. De problematiek van
het afsluiten van internationale ver-
dragen en de betrokkenheid bij su-
pranationale instellingen inzake cul-
turele en persoonsgebonden aangele-
genheden dient dringend opgelost.

10.2. De Gewesten moeten - op voet
van gelijkheid - vanaf de aanvang be-
trokken worden bij de onderhande-
lingen ter afsluiting van internationa-
le verdragen inzake gewestelijke aan-
gelegenheden en inzake aangelegen-
heden met een impact of repercussie
voor de Gewesten.

10.3. De Vlaamse Gemeenschap wil
vermijden dat in het buitenland een
parallel circuit ‘van vertegenwoordi-

gingen op diplomatiek vlak zou ont-
staan. Daarom moet volwaardig en
direct beroep kunnen gedaan worden
op de diverse bestaande nationale
vertegenwoordigingen in het buiten-
land.

10.4. Op economisch vlak dienen de
Gewesten te beschikken over de hef-
bomen die de export promoveren.
De kredieten van het Fonds voor bui-
tenlandse handel dienen geregionali-
seerd te worden via ristorno’s. De
BDBH moet verder gedecentrali-
seerd worden zodat de gewesten op
autonome wijze hun export kunnen
promoveren. De Gewesten dienen
hiervoor te beschikken over het per-
soneel van de gewestelijke actie en
over de huidige werkingskredieten
van de BDBH voor deze promotie-
acties.

10.5. De Gewesten dienen eveneens
vertegenwoordigd te zijn in de Natio-
nale Delcrederedienst, in Copromex
en in de Belgische Maatschappij voor
Internationale Investering. Wat de
bilaterale Samenwerking en de Le-
ningen van Staat tot Staat betreft
dient de in de wet voorziene betrok-
kenheid van de Gewesten gereali-
seerd te worden - artikel 7 en artikel
9 van wet van 10 augustus 1981-  die
tot hier toe nog niet is uitgevoerd.

10.6. De nationale kredieten voor
onderwijs, culturele en persoonsge-
bonden aangelegenheden inzake bi-
laterale ontwikkelingssamenwerking,
dienen overgeheveld naar de Ge-
meenschappen.

2. Wat de aanwervingsvoorwaarden
en de werking van de attachés en de
investeringsprospectoren betreft, wa-
ren er verschillende vragen. De re-
crutering gebeurt niet door het Vast-
wervingssecretariaat dat in aanwer-
vingsgraden recruteert. Het profiel is
heel speciaal en de recrutering niet
eenvoudig. Een van de investerings-
prospectoren heeft zelfs afgezegd,
wat nogmaals wijst op het probleem
van de brain drain van administratie
naar privé.

Over de werking van onze attaché in
Washington verwijs ik naar het ver-
slag.

3. Er wordt te weinig beroep gedaan
OPd e Europese fondsen. De toewij-

zingsvoorwaarden zijn niet gunstig
voor Vlaanderen en België en deze
tendens zal nog verstrekt worden ten
gunste van het Zuiden, van de landen
aan de Middellandse Zee. In het ver-
slag vindt u omstandig cijfermate-
riaal, zowel wat het ESF - Europees
Sociaal Fonds - als het EFRO - Eu-
ropees Fonds voor Regionale Ont-
wikkeling - betreft.

Enkele cijfers ter toelichting. In het
kader van het geïntegreerd actiepro-
gramma  werd voor Limburg voor de
periode 1987-1991 3,269 miljard F. ,
voor de Westhoek 2,934 miljard F.
en voor het Arrondissement Turn-
hout 0,447 miljard F. goedgekeurd.

4. Binnenlandse
menwerking.

en buitenlandse sa-

4.1. Inzake de samenwerking met de
Gewesten en Gemeenschappen kan
worden gezegd dat het akkoord met
de Duitstalige Gemeenschap volledig
operationeel is. Met de Franstalige
Gemeenschap werd het samenwer-
kingsakkoord opgeschort wegens
provocerende acties aan Franstalige
kant.

4.2. Samenwerking met het buiten-
land. Hier wordt onder andere ver-
wezen naar de 100.000 Nederlands-
sprekenden uit de Franse Westhoek.
Het samenwerkingsakkoord met
Nord-Pas de Calais werd door zijn
voorganger ter gelegenheid van de
laatste FTI afgesloten. Er zijn dus 3
werkgroepen, met name ruimtelijke
ordening en infrastructuur, leefmilieu
en wetenschappelijk onderzoek. De-
ze werkgroepen komen in juli 1988
samen.

Wat de artikelgewijze bespreking be-
treft waren er geen opmerkingen of
vragen. De aan uw Commissie toege-
wezen decreetsbepalingen worden
met 5 tegen 4 stemmen aangenomen.
Tot dusver het verslag. Mag ik zo vrij
zijn mijnheer de Voorzitter, zeer kort
te spreken over, ten eerste, de ver-
dragrechterlijke bevoegdheden, ten
tweede, de bilaterale ontwikkelings-
samenwerking.

1. De Gemeenschappen zouden de
bevoegdheid krijgen om binnen het
raam van hun bevoegdheden verdra-
gen af te sluiten en om bij sommige
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internationale instellingen vertegen-
woordigd te zijn. Hetzelfde wordt
voorzien voor de Gewesten. Dit is
een standpunt dat ik samen met pro-
fessor Suy, voormalig kabinetschef
externe betrekkingen, steeds heb
verdedigd. Naar aanleiding van een
artikelenreeks in de Standaard,
maakte deze eminente jurist en pro-
fessor in het internationaal recht vol-
gende bemerkingen waar ik 100 pro-
cent achter sta en ter appreciatie
voorleg aan de Vlaamse Raad en de
Vlaamse Executieve.

De Ministerraad besliste op 20 mei
volgende stappen te ondernemen :
,,de verdragrechterlijke bevoegdheid
der Gemeenschappen zou worden
geregeld in artikel 59 bis van de
Grondwet - ondertussen reeds goed-
gekeurd in de Senaat - en de verdra-
grechterlijke  bevoegdheid van de Ge-
westen ,,zal  later wel in artikel 68 ko-
men”.

Ik vrees echter dat er, bij gebrek aan
duidelijke teksten, terug een discus-
sie gaat ontstaan over de precieze
draagwijdte van deze nieuwe be-
voegdheden. Deze vrees wordt inge-
geven door volgende overweging.
Artikel 68 van de Grondwet handelt
over de prerogatieven van de Koning
en in het verleden is gebleken dat
een herziening van dit artikel, ook al
bestond de intentie daartoe, nooit
werd doorgevoerd.

Zonder een herziening van artikel 68
blijven wij steken in de thans be-
staande duscussie  over de vraag of
uit artikel 59bis een impliciete herzie-
ning van artikel 68 kan worden afge-
leid. Bij een herziening van de
Grondwet zal er derhalve nauwlet-
tend op moeten worden toegezien
dat artikel 68 niet uit het oog verlo-
ren wordt. Bij die herziening moet
ervoor worden gezorgd dat niet enkel
de verdragrechterlijke bevoegdheid
der Gewesten uitdrukkelijk wordt
opgenomen, maar dat tevens deze
bevoegdheid der Gemeenschappen
uitdrukkelijk wordt herhaald, zelfs
indien zij reeds is opgenomen in arti-
kel 59bis.

In het licht van de ervaringen die se-
dert 1980 werden opgedaan, lijkt het
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mij niet onwaarschijnlijk dat reeds
pogingen worden ondernomen om de
verworvenheden van het regeerak-
koord af te zwakken. In het verleden
werd namelijk als argument gebruikt
dat Gemeenschappen en Gewesten
geen rechtspersonen van het volken-
recht zijn en derhalve niet het jus
tractatii bezitten. Dit is volkomen
verkeerd : de correcte volkenrechte-
lijke stelling ter zake is dat deelstaten
wel het jus tractatii bezitten voor
zover dat is erkend door de Grond-
wet. Het volkenrecht verwijst dus
naar de Grondwet, en wat voor deze.
laatste goed is, is ook goed voor het
volkenrecht. Dat hier problemen
kunnen ontstaan met betrekking tot
de verantwoordelijkheid voor het
niet naleven van verdragen is mij na-
tuurlijk niet vreemd, maar dit is een
ander probleem.

Indien echter, om een of andere re-
den, het ,,onmogelijk” zou blijken ar-
tikel 68 ter zake te herzien - en ik
sluit een dergelijk scenario niet uit -,
moet de verdragrechtelijke bevoegd-
heid der Gemeenschappen zeker in
artikel 59bis komen, - wat reeds ge-
deeltelijk gebeurd is - en die van de
Gewesten moet worden opgenomen
in de herziene wet van 8 augustus
1980. Uit de voorbereidende werken
moet echter, zonder enige betwis-
ting, duidelijk blijken dat Gemeen-
schappen en Gewesten, binnen het
raam van hun bevoegdheden, inter-
nationaal kunnen optreden, inclusief
het recht hebben om verdragen af te
sluiten.

Maar ik houd het bij een uitdrukkelij-
ke erkenning van deze bevoegdheid
in artikel 68, en men vergete niet de
formule van het regeerakkoord inza-
ke de Gewesten : ,,na voorafgaande-
lijke informatie van de nationale Re-
gering”.

Dit woord is duidelijk. Jnformatie”
kan dus niet betekenen betrokken-
heid of inmenging. Als wij bevoegd
zijn, zijn met andere woorden wij be-
voegd a part entiere, naar binnen en
naar buiten, ook om verdragen af te
sluiten.

Thans kom ik tot wat de bilaterale
ontwikkelingssamenwerking betreft.
De Executieve stelt dat de nationale
kredieten voor onderwijs, culturele

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellaItie

en persoonsgebonden aangelegenhe-
den inzake bilaterale ontwikkelings-
samenwerking, dienen overgeheveld
naar de Gemeenschappen.

Het weze mij toegelaten te zeggen
dat dit een zeer minimalistische visie
op ontwikkelingssamenwerking is.
Ontwikkelingssamenwerking is in se
een samenwerking tussen twee Ge-
meenschappen. Het Vlaamse en het
Waalse volk hebben in dit opzicht
een andere visie en benadering, niet
beter, niet slechter, maar anders.

De Belgische ontwikkelingssamen-
werking is nog steeds een uitloper
van het koloniale tijdperk, van de tijd ’
van de overheersing van de Fransta-
ligen in de Belgische buitenlandse
politiek.

Dit blijkt nog steeds uit de wanver-
houding Nederlandstaligen - Frans-
taligen bij de officiële coöperanten.
De verhouding is daar nog steeds 65
procent - 35 procent Frans-Neder-
lands, in het nadeel van de Neder-
landstaligen. Geen enkele Vlaamse
Minister of Staatssecretaris is er in
geslaagd dit recht te zetten.

Bij de NGO’s echter, blijkt het over-
wicht van de Vlamingen, waaruit de
andere visie van de Vlamingen op
ontwikkelingssamenwerking ook dui-
delijk blijkt.

Mijnheer de Minister, begrijp mij
niet verkeerd. Ik heb er niets tegen
dat men stapsgewijs zou te werk gaan
om het volledig pakket van de bilate-
rale ontwikkelingssamenwerking
naar de Gemeenschappen over te he-
velen. Er moet werk van worden ge-
maakt. ’ ’

Ik leg mij nader uit.

1. Hit et nunc moet, ten eerste, alles
wat persoonsgebonden en culturele
materie is, in ontwikkelingssamen-
werking - dus voor deze zake waar-
voor wij nu reeds bevoegd zijn, over-
geheveld worden en vervolgens moet
de toepassing van de artikelen 7 en
9 van de wet van 10 augustus 1981
tot oprichting van een fonds voor
ontwikkelingssamenwerking en van
een fonds voor leningen aan vreemde
staten, waarbij de Executieve betrok-
ken worden, afgedwongen worden.
Dit is een eerste stap.
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2. De tweede stap is de volledige
overdracht van de bilaterale ontwik-
kelingssamenwerking naar de Ge-
westen en daarenboven de actieve en
dynamische betrokkenheid van de
Gemeenschappen en Gewesten bij de
multilaterale ontwikkelingssamen-
werking, die weliswaar momenteel
uiteraard nationaal moet blijven van-
wege de publiek-rechterlijke relatie
van de nationale Staat met de inter-
nationale organisaties, zoals de Euro-
pese Gemeenschap. Voor het Euro-
pees Fonds voor Ontwikkelingssa-
menwerking, de UNESCO, de UNO
en dies meer.

De participatie in de multilaterale
ontwikkelingssamenwerking is be-
langrijk voor Vlaanderen, al was het
maar om de juiste financiële return
onder vorm van tewerkgesteld perso-
neel en bestellingen.

Wij moeten ons niet schamen dit te
eisen. Wij doen het nog veel te wei-
nig. Het mag echter geen doel op
zichzelf zijn - de ontwikkelingslan-
den primeren. Ik wil maar zeggen dat
wij ons rechtmatig aandeel moeten
hebben in wat financieel terugkomt
naar de donorlanden, niet meer en
niet minder.

Voor de bilaterale ontwikkelingssa-
menwerking ligt een andere filosofie
aan de basis. De ontwikkelingssa-
menwerking vormt ontegensprekelijk
een van de grote uitdagingen van on-
ze t i jd.  De medeverantwoordelijk-
heid van de rijke landen is enorm
groot.

Bij het Vlaamse volk leeft reeds lang
een fundamenteel gevoel van solida-
riteit en rechtvaardigheid. Ten bewij-
ze hiervan de talrijke - meer dan in
Wallonië - goed gestructureerde
Vlaamse Niet-Goevernementele Or-
ganisaties. Een aktief Vlaams beleid
zou op dit terrein beantwoorden aan
wat bij de Vlaamse publieke opinie
leeft, aan wat bij de gewone Vlaming
leeft.

Daarenboven zou het een mogelijk-
heid bieden om efficiënter en kwali-
tatief beter aan ontwikkelingssamen-
werking te doen, zonder meerkost,
met andere woorden met evenveel
middelen meer doen.

Het totale Belgisch budget OS 1987
bedraagt 25,800 miljard F., waarvan
16,700 miljard F. ABOS, 7,700 mil-
jard F. financiën (Leningen aan
vreemde Staten), 0,500 miljard F.
landsverdediging, 0,350 miljard F.
nationale opvoeding, 0,200 miljard F.
buitenlandse zaken, 0,350 miljard F.
ondergeschikte besturen.

Voor ABOS - en dit is belangrijk -
bedragen de administratiekosten 948
miljoen F., de bilaterale hulp direct
en indirect samen 12 miljard 221 mil-
joen F., multilaterale hulp 3 miljard
531 miljoen F.

Bij een verdere analyse van de bilate-
rale hulp ziet men dat 6,453 miljard
F. naar directe bilaterale hulp gaat,
namelijk voor eigen beheer met coö-
peranten, ten aanzien van 1,632 mil-
jard F. voor de NGO’s..De indirecte
bilaterale hulp, een hoofdzakelijke
Vlaamse aangelegenheid, de andere
een typisch Belgische.

bij de indirecte hulp zit nog 2.119
miljoen voor het overlevingsfonds,
510 miljoen F. voor de Belgische
scholen in Afrika, zeg maar Zaïre en
Rwanda-Burundi - bicommunautair
- 258 miljoen F. voor het VVOB en
APEFE die het onderwijs kan wor-
den overgeheveld, 780 miljoen F.
universitaire samenwerking - idem -
en 468 miljoen noodhulp.

Het is mijn overtuiging dat, behalve
voor de bilaterale noodhulp en de
multilaterale hulp, alles, ook het
overlevingsfonds, kan overgeheveld
worden naar de Gewesten en Ge-
meenschappen, wat een coördinatie
met de andere gemeenschappen niet
hoeft uit te sluiten. Voor sommige
projecten zouden wij even goed met
Nederland of een ander Europees
land of regio kunnen samenwerken.

Mijnheer de Voorzitter, er zijn daar-
enboven miljarden, waarvan geen
juiste ,,return” naar Vlaanderen is.
Wat is de ,,return” voor Vlaanderen
wat financiën betreft ? Dit zijn de
leningen van staat tot staat. Wij heb-
ben er het raden naar. Wij hebben
nog altijd geen participatie in het be-
leid, wegens de niet-toepassing van
de wet van 10 augustus 1981.

De Franstaligen hebben geen belang

Als ik alles op een rij zet meen ik dat
zowel Vlaanderen als de ontwikke-
lingslanden hun profijt zouden doen,
niet alleen bij de overheveling van de
bilaterale ontwikkelingssamenwer-
king, maar ook bij de effectieve par-
ticipatie van de Vlaamse Gemeen-
schap in al het overige.

Vlaanderen heeft in het verleden zijn
zonen uitgezonden om de derde we-
reld te helpen. Denken wij maar aan
Damiaan en Verbist. Laten wij dit
verder doen op een moderne, effi-
ciënte, humane en kwalitatief hoge
Vlaamse manier, in eigen beheer.
(Applaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : De heer De Bremae-
ker heeft het woord.

De heer J. De Bremaeker (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, ui-
teraard kan met de 475 miljoen F.,
ingeschreven voor het departement
Buitenlandse en Externe Aangele-
genheden, niet veel worden aange-
vangen.

Tijdens de vergadering van de Com-
missie voor Buitenlandse en Externe
Aangelegenheden werd reeds uitge-
breid gehandeld over onderwerpen,
zoals de attachés van de Vlaamse Ge-
meenschap, die thans de benaming
dragen van Gemeenschapsattaché in
plaats van de voormalige culturele at-
taché. Ook werd er gesproken over
onze investeringsprospectoren, het
personeelskader van het Commissa-
riaat-Generaal voor de Internationa-
le Samenwerking, interregionale en
internationale samenwerking, de ver-
houding met het nationaal Departe-
ment Buitenlandse Zaken, en zo
meer.

Aangezien dit reeds behandelde on-
derwerpen zijn, had ik het aan de
hand van veldwerk in deze vergade-
ring liever gehad over een onderwerp
dat in de Commissie nauwelijks aan
bod kwam, namelijk de 47 door de
Vlaamse Gemeenschap gesloten cul-
turele akkoorden.
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De Bremaeker

Aan de hand van de door het Com-
missariaat-Generaal voor de Interna-
tionale Samenwerking overgemaakte
documentatie hebben we kunnen
vaststellen dat deze culturele akkoor-
den in globo de volgende onderwer-
pen bestrij  ken : ten eerste, een reeks
van gespecificeerde projecten die een
algemeen karakter hebben, ofwel be-
trekking hebben op de beeldende
kunst, de film, de muziek, de po-
diumkunst en de literatuur ; ten
tweede, het onderwijs ; ten derde so-
ciaal-culturele activiteiten ; ten vier-
de sport ; ten vijfde monumenten en
landschappen.

Sta mij toe even op deze diverse on-
derdelen terug te komen.

In verband met de gespecifieerde
projecten werd een totaal bedrag van
22.250.000 frank vooropgesteld, te
verdelen over een aantal projecten
die de indruk geven meestal een een-
malig karakter te hebben en vrij geïn-
dividualiseerd zijn van aard. We mo-
gen veronderstellen - en we twijfelen
er niet aan - dat de leidende ambte-
naren van deze Departementen een
degelijke keuze maken om ons land
goed mogelijk te laten overkomen in
het buitenland.

De bedragen voor de sector onder-
wijs blijken in overgrote mate betrek-
king te hebben enerzijds om uitgaven
voor studiebeurzen toegekend aan
vreemde studenten, anderzijds op in
hoofdzaak reiskosten voor Belgen
die zich verplaatsen naar het buiten-
land en daar met een bepaalde reci-
prociteit worden ontvangen, recipro-
citeit ontleend aan de mate waarin
België de buitenlandse studenten
ontvangt.

Voor  d i t  j aa r zouden  e r  voor
31.109.000 frank uitgaven zijn aan
studiebeurzen voor buitenlandse stu-
denten in België en voor 3.885.000
frank uitgaven voor uitwisseling van
deskundigen die zich naar het buiten-
land begeven. Er werd ons bevestigd
dat de Belgische studenten die naar
het buitenland kunnen gaan, worden
aangeduid of aanbevolen door raden
of commissies waarin de diverse on-
derwijsnetten vertegenwoordigd zijn.
We zullen deze bewering geregeld
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controleren op haar waarde, in het
belang van de gelijke behandeling
van leerlingen afkomstig uit diverse
schoolnetten.

Voor de sociaal-culturele activiteiten
worden de landen opgesomd waar-
mee de Vlaamse Gemeenschap een
cultureel akkoord heeft, bekrachtigd
in een protocol dat meestal geldt
voor enkele jaren. Voor dit gedeelte
is een totaal bedrag ingeschreven van
14.133.000 frank, bedrag dat alle pro-
jecten behelst die opgenomen wer-
den in de culturele akkoorden. Onze
aandacht werd gevestigd op het feit
dat 50 à 60 procent van dit bedrag
noodzakelijk zal zijn voor de uitvoe-
ring van de voorziene projecten voor
1988.

De bedragen per land zijn meestal
gemakkelijk te onderscheiden in
twee onderdelen, namelijk het on-
derdeel dat de reiskosten van de ver-
trekkende Belgen behelst, en het on-
derdeel dat de ontvangstkosten van
vreemde bezoekers of delegaties om-
vat.

Ofschoon we de indruk hebben dat
een  aan ta l  ambtenaren  van  de
Vlaamse Regering hier een zeer ver-
dienstelijke rol vervullen, kunnen we
ons toch niet van de indruk ontdoen
dat in bepaalde gevallen een zekere
willekeur kan spelen in het voordeel
van Belgen die naar het buitenland
reizen. Ik maak graag in deze veron-
derstelling een uitzondering voor ter
zake bevoegde ambtenaren die een
prospectiereis ondernemen naar het
buitenland en voor Belgen die op uit-
drukkelijk verzoek en met naam door
het buitenland gevraagd worden.

Speelt er al dan niet een willekeur,
de laatste twee categorieën uitgezon-
derd ?

Aangezien voor 1988 de aanduidin-
gen soms reeds, soms nog niet wer-
den gedaan, hebben we, afgezien van
honderden toewijzingen van kleine
bedragen, alleen het raden naar de
werkelijke betekenis van vermeldin-
gen zoals :

- Egypte : studiereis 3 personen voor
de hele sector : 160.000 frank ;

- Indonesië : Sociaal-culturele sector
helemaal : 360.000 frank ;
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- Hongarije : Jeugdwerk en Volks-
ontwikkelingswerk : ieder twee des-
kundigen voor 8 dagen respectieve-
lijk voor : 90.000 en voor 100.000
frank ;

- Noorwegen : Jeugdwerk : Uitwisse-
ling van telkens twee personen, 7 da-
gen, voor nog te bepalen thema’s,
via diplomatieke weg : 250.000
frank ;

- Oostenrijk : Jeugdwerk : Zending
van een jeugdgroep naar de deelstaat
Neder-Oostenrijk in verband met
dorpsvernieuwing : 200.000 frank ;

- Spanje : Jeugdwerk : Studiereis 4
personen 7 dagen in verband met .
jeugdwerk op de Canarische eilan-
den ; _

- Tsjechoslowakijke  : Volksontwik-
kelingswerk ; Studiereis amateuristi-
sche kunstbeoefening, 7 dagen :
80.000 frank.

De heer W. Luyten : Die van VAKA
zijn ook geweest, maar die hebben
ze buitengezwierd !

De heer J. De Bremaeker : Het is
nu heel goed mogelijk dat voor ieder
van deze aangehaalde posten een to-
taal bevredigende correcte oplossing
voorhanden is of wordt gevonden. Ik
ontken deze mogelijkheid niet, maar
verzoek de bevoegde Gemeenschaps-
minister alle twijfels te willen wegne-
men door middel van concrete ant-
woorden en regelmatige verduidelij-
kingen.

Het gedeelte in verband met de sport
staat geprogrammeerd voor een to-
taal van 3.362.459 frank. Het effec-
tief toegekend bedrag op het budget
1988, volgens artikel 12.26, bedraagt
slechts 1.000.000 frank, wat voor ge-
volg heeft dat niet alle projecten kun-
nen worden uitgevoerd bij gebrek
aan financiële mogelijkheden.

We hebben bij wijze van proef het
gedeelte sport van twee culturele ak-
koorden nagegaan, nl. dit met Frank-
rijk en dit met Zuid-Korea, en zijn
tot de volgende conclusie gekomen.

Voor wat Frankrijk betreft hadden
we de indruk dat het ging over rede-
lijke en realistische afspraken, bij-
voorbeeld aangaande uitwisselingen
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over sportuitrustingen ; een uitwisse-
ling van dokters in verband met de
anti-doping en diverse sportdiscipli-
nes, met name judo, dans, alpinisme,
boogschieten, zeilen, waterski, en
dergelijke.

Een geheel andere indruk hadden we
over het cultureel akkoord met de
republiek Zuid-Korea, afgesloten,
maar gelukkig nog niet uitgevoerd. ,

Dan wanneer algemene afspraken
over het aanmoedigen van deelname
van sportlui  en teams aan internatio-
nale manifestaties die plaatsvinden in
het andere land haast vanzelfspre-
kend zijn, waren er toch ook minder
duidelijke en zelfs aanvechtbare ver-
meldingen in dit cultureel akkoord.

. We geven twee voorbeelden.

Inzake voetbal nodigt Korea een
Vlaamse voetbalploeg uit om deel te
nemen aan het jaarlijks ,,Corean Pre-
sident Cup International Tourna-
ment”. Als tegenprestatie moedigt de
Vlaamse Gemeenschap het bezoek
van een Koreaanse voetbalploeg aan.

In de veronderstelling dat het cultu-
reel akkoord met Zuid-Korea zou
doorgaan, zouden we dus te maken
hebben met de volgende eerder lach-
wekkende toestand.

1. De Vlaamse Gemeenschap ont-
vangt een Koreaanse voetbalploeg
die waarschijnlijk op internationaal
vlak mag gezien worden en haar man
kan staan.

2. De Vlaamse Gemeenschap stuurt
een Vlaamse voetbalploeg naar het
zoëven vermelde tornooi. Van welk
allure zal deze voetbalploeg zijn ?
Het antwoord op deze vraag is een-
voudig. Aangezien de Vlaamse Ge-
meenschap als enige voetbalfederatie
de Arbeidersvoetbalbond erkent -
hetgeen een liefhebbersbond is - zal

, de Vlaamse Gemeenschap het equi-
valent van een caféploeg naar Korea
sturen als tegenprestatie.

Het tweede voorbeeld.

In 0 3.6 wordt bepaald dat begin 1987
de Vlaamse Gemeenschap een per-
soon gedurende 10 dagen naar Korea

zou zenden, ten einde voorbereidin-
gen te treffen voor het verblijf van
de Vlaamse atleten tijdens de Olym-
pische Spelen van 1988.

Wisten de personen die dit cultureel
akkoord afsloten niet ten eerste, dat
anderhalf jaar voor de Olympische
Spelen een Olympisch dorp gewoon-
lijk nog niet af is ; ten tweede, dat
het Olympisch dorp in dit geval al af
was, aangezien in 1986 de Aziatische
Spelen plaats vonden in Seoel, in het-
zelfde sportcomplex ; ten derde, dat
er geen Vlaamse atleten als dusdanig
deelnemen aan de Olympische Spe-
len, maar Belgische atleten in het ka-
der van hun nationale federatie. En
het aantal federaties dat gesplitst is
onder een nationaal overkoepeld or-
gaan is heel klein ; ten vierde, dat de
zending van deze ene bevoordeligde
persoon evengoed kon worden uitge-
voerd door andere personen, vermits
0 3,7  bepaalt dat : ,;Beide partijen
zullen, tijdens de geldigheidsduur
van het programma, een delegatie
bestaande uit  twee beleidsverant-
woordelijke voor een duur van vijf-
tien dagen uitwisselen ten einde de
mogelijkheid van samenwerking op
sportgebied te onderzoeken.”

Het wil ons dus voorkomen dat qua
sport dit cultureel akkoord totaal ir-
realistische bepalingen bevat die bo-
vendien ook niet getuigen van spaar-
zaamheid. Zal de Gemeenschapsmi-
nister ons antwoorden dat Zuid-Ko-
rea deze bepalingen er uitdrukkelijk
in wilde, of zal de Gemeenschapsmi-
nister ons antwoorden dat er nie-
mand van de afdeling sport zetelt in
de Commissie die de culturele ak-
koorden afsluit ?

Indien wij een besluit willen trekken
uit het afsluiten van de culturele ak-
koorden, dan zouden wij dit als volgt
willen formuleren : ten eerste, de
Vlaamse Gemeenschap heeft middel-
en, weliswaar erg beperkte, om ons
op cultureel en sportief vlak in het
buitenland te manifesteren. Laten we
deze politiek aanmoedigen en uit on-
ze karige budgetten halen wat er te
halen is. Ten tweede, laten we meer
aandacht besteden aan de zin en de
juiste formulering van de afgesloten
akkoorden. Ten derde, laten we een
beleid volgen - of blijven volgen -
van correcte toewijzing van alle mid-

delen die misschien als een gunst of
een voordeel kunnen worden be-
schouwd, over alle groeperingen
heen die Vlaanderen telt, zonder on-
derscheid van ideologische overtui-
ging. (Applaus)

De Voorzitter : De
heeft het woord.

heer Suykerbuyk

De heer H. Suykerbuyk (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, waarde collega’s,
de verslaggever heeft niet alleen een
voortreffelijk verslag opgesteld maar
heeft ook enkele pertinente opmer-
kingen gemaakt waarbij ik mij volle-
dig kan aansluiten. Mijn uiteenzet-
ting zal zich dan ook tot enkele con-
crete punten beperken.

Mijnheer de Voorzitter, het eerste
punt betreft het Erasmusprogramma.
In het Belgisch Staatsblad is de op-
richting verschenen van het Vlaams
Erasmus-comité, zodat de medewer-
king vanwege de Vlaamse Gemeen-
schap aan dit project vanaf nu werke-
lijkheid kan worden. Zoals bekend,
lokt het Erasmusprogramma nogal
wat belangstelling uit, niet alleen in
Vlaanderen trouwens maar in alle
Europese landen. Uit vragen die ik
in dit verband heb gesteld, blijkt dat
in Vlaanderen het gemiddelde 1,2  à
1,7  per beurs bedraagt, wat een goe-
de belangstellingsgraad betekent.

Een concreet punt waarover ik u zou
willen ondervragen, mijnheer de Mi-
nister, is het volgende. De Frans-
Duitse samenwerking op het gebied
van uitwisseling van studiebeursen
bestond reeds vóór het Erasmuspro-
gramma  tot stand kwam. Dit heeft
tot gevolg dat, naast de handicap die
kleinere taalgebieden reeds hebben,
deze handicap nog wordt vergroot.
Bijgevolg ligt het voor de hand dat
men tot samenwerking zou komen
ten aanzien van studenten uit derde
landen die in een kleiner taalgebied
uiteraard moeilijk aan hun trekken
komen. In de Benelux-Raad heb ik
gepleit voor een samenwerking op
Benelux-niveau bij het inschakelen
van geïnteresseerde instellingen in
het Europese netwerk, derwijze dat
men tot een taakverdeling kan ko-
men. Dit is trouwens niet bij een plei-
dooi gebleven. Inderdaad, de Bene-
lux-Raad heeft een aanbeveling in
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die richting aan het Comité van Mi-
nisters gedaan.

Mijn vraag, mijnheer de Minister, is
ook gedeeltelijk een vraag uit intel-
lectuele nieuwsgierigheid, met name
in welke mate heeft deze aanbeveling
u bereikt en in welke mate zal u er-
mee rekening houden ? Vooral de
vraag hoe een aanbeveling de Vlaam-
se Executieve bereikt, interseert me,
alleen al was het maar om in de prak-
tijk na te gaan hoe bepaalde beslissin-
gen die op Benelux-niveau worden
genomen op de tafel komen van de
Vlaamse Executieve, die hiervoor
verantwoordelijk is.

Een tweede punt betreft het pro-
bleem van de fondsen. Zoals u weet,
werd door verschillende Europese
parlementariërs gewezen op het feit
dat de wijziging van de reglemente-
ring inzake de bijdrage uit het Euro-
pees Sociaal Fonds wel eens tot ge-
volg zou kunnen hebben - en ik zeg
,,kunnen” - dat België en bijgevolg
ook Vlaanderen een minder groot
aandeel zou krijgen dan het tot hier-
toe gekregen heeft. Met de indus-
triële werkgelegenheid als criterium
is de terugval - zeker in Vlaanderen
- niet zo groot. Dit is positief. Ik
meen inderdaad dat men er zich niet
moet over beklagen geen toegang te
krijgen tot de fondsen omdat men -
en gelukkig maar - boven het peil zit
van de criteria, die de steun moeten
rechtvaardigen. Dit is op zich een
goed teken. Men moet niet te allen
prijze uit fondsen willen putten. Als
de situatie derwijze is dat men de
fondsen zo niet nodig heeft, des te
beter. De vraag is natuurlijk of het
in de realiteit zo is dat men objectief
gesproken geen recht op steun zou
mogen doen gelden. Ik heb begrepen
dat het algemeen criterium voor de
fondsen dat erin bestaat dat men
minstens 15 procent boven het EG-
gemiddelde moet zitten inzake werk-
loosheid, om toegang te krijgen tot
de fondsen voor alle Belgische arron-
dissementen bestaat. Zo goed zitten
wij dus ook weer niet. In die hypo-
these meen ik dat het belangrijk is te
vragen of hetgeen de Europese parle-
mentsleden ons waarschuwend zeg-
gen de waarheid is. Bovendien vraag
ik ook in welke mate u daarop zult
inspelen.
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Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, in het regeerak-
koord staat dat er een verbindingsbu-
reau tot stand zou komen tussen de
Executieve en de Europese Gemeen-
schap. Het moet voor een Executieve
die in Brussel zetelt niet zo moeilijk
zijn dit Bureau hier op te richten. Ik
meen dat dit een zeer concreet punt
is om dat Bureau met dossiers te stof-
feren. Daarom vraag ik daarvoor uw
aandacht, ook in meer algemene zin.
Immers, men zegt herhaaldelijk dat
de Executieve onvoldoende put uit
de buitenlandse fondsen. Ik heb die
vraag al verscheidene malen op een
neutrale wijze gesteld, niet door te
suggereren dat men te weinig zou
krijgen maar gewoon om te vragen
of dit zo is. Er is daarop nooit een
klaar antwoord gekomen. Het zou
goed zijn mocht ik dit van u vandaag
vernemen.

Een derde punt, mijnheer de Voor-
zitter, is van heel andere aard. Ik
mocht namens de Vlaamse Raad
deelnemen aan de permanente confe-
rentie van de lokale en regionale be-
sturen in maart  jongstleden in
Straatsburg. Daar is een belangwek-
kend rapport besproken. Aan dat
rapport was een ontwerp gehecht dat
het gebruik van de talen van de min-
derheden in Europa regelt. Dit is in
die mate belangrijk dat het voor heel
wat kleinere gemeenschappen in Eu-
ropa tot een regeling zal kunnen lei-
den en tot bescherming van die min-
derheden en hun taalgebruik. Men
moet echter goed weten, ik had de
gelegenheid daarop de aandacht te
vestigen, dat in Vlaanderen de Fran-
se taal een taal is van minderheden.
Mocht men gewoonweg het ontwerp
zoals het daar is aangenomen overne-
men dan zou dat betekenen dat de
regeling die wij in Belgisch verband
kennen aanzienlijk zou worden ver-
ruimd. Ik meen dit belangrijk genoeg
om het aan te stippen. (Onderbrekin-
gen van de heer W. Luyten) Ja, mijn-
heer Luyten, ik weet dat daarover
enige discussie bestaat. Ik had in
Straatsburg de gelegenheid daarover
te spreken en daarop de aandacht te
vestigen. Men heeft mij verzekerd
dat dit echter alleen van toepassing
is op de Vlaamssprekenden in Frans-
Vlaanderen, op de Bretoenen, de
Basken en andere minderheden. Uit
de tekst van het voorontwerp van
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Verdrag - want dat is de betekenis
van wat men heeft.gestemd, eens het
ontwerp van verdrag zijn aangeno-
men door het Comité van Ministers
zal dit naar ons Parlement en naar
onze Vlaamse Raad komt - kan ik
niet opmaken dat de Franse taal in
Vlaanderen zou uitgesloten zijn van
die regeling. Integendeel, ik lees een
passus uit het rapport dat aan duide-
lijkheid niets te wensen overlaat :
,,Het charter vraagt niet dat een re-
gionale taal of een taal van minderhe-
den systematisch zou samenvallen
met een administratieve omschrij-
ving. Integendeel, het charter ver-
oodeelt de praktijk die erin bestaat
het territorium zo op te delen dat het
gebruik of het overleven van een taal
onmogelijk wordt. ” Dit charter is dus
niet zo onschuldig als het+ eruit ziet
en zou aanleiding kunnen geven tot
een voor ons onaanvaardbare inter-
pretatie. Mocht het Comité van Mi-
nisters besluiten over te gaan tot het
vertalen van het charter in een ont-
werp-verdrag zodanig dat onze parle-
menten en ook onze Vlaamse Raad
zouden worden gevat, dan meen ik
dat wij daarbij waakzaam moeten
zijn. Degenen die dit charter hebben
opgesteld hadden weliswaar de beste
bedoelingen, met name de taal van
minderheden een beschermd statuut
toekennen. Toch wens ik te wijzen
op de gevaren die zulks inhield, al
was het misschien niet de initiële be-
doeling van hen die de idee hebben
gelanceerd.

Mijnheer de Minister, u heeft in uw
regeerakkoord gesteld voorlopig nog
niet over te gaan tot het opzetten van
een verdrag tussen de Vlaamse en de
Franstalige Gemeenschap. Niettemin
vraag ik u volgende suggestie te wil-
len in overweging nemen. Er bestaat
inderdaad een gebrek aan interesse
voor talenkennis en een behoefte om
de andere taal grondiger aan te leren.
Ik verwijs in dit verband naar het
meer dan verdienstelijke werk onder-
nomen door de Waal Gaillez en de
Vlaming Cantryn, die ervoor ijveren
om de andere taal in hun Gewest of
Gemeenschap door allerlei acties te
promoten. Ik citeer even de heer
Cantryn : ,,Het  doet mij pijn dat de
toenadering tussen Walen en Vla-
mingen institutioneel erg bemoeilijkt
wordt. Als wij straks Tine Ruys-
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schaert met haar voordrachtprogram-
ma ,,Het Verdriet van België” naar
Wallonië helpen gaan, moet men
maar hopen dat ze daar succes zal
hebben want de wet staat niet toe dat
zulke ondernemingen over de taal-
grens heen gesubsidieerd worden.
Tegelijk zijn we toch geen buitenland
voor elkaar en bestaat er geen cultu-
reel verdrag. Kortom het is gemakke-
lijker werken met Nederland en
Frankrijk.”

Mijnheer de Minister, ik kan begrip
opbrengen voor het feit dat u op dit
ogenblik geen grootscheepse poging
onderneemt om een verdrag te slui-
ten tussen de twee grote Gemeen-
schappen. Het zou echter toch het
overwegen waard zijn mocht die con-
crete behoefte, met name wederzijd-
se belangstelling voor de andere taal,
het voorwerp kunnen uitmaken van
een weliswaar beperkt verdrag tussen
de twee of misschien drie grote Ge-
meenschappen. De heer Cantryn
heeft ontegensprekelijk gelijk wan-
neer hij zegt dat de Vlaming zijn
faam als talenkenner aan het verlie-
zen is. Ik wil deze suggestie maken
in het kader van de huidige bespre-
king. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Mahieu
heeft het woord.

De heer M. Mahieu (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, waarde collega’s, ik veroorloof
mij uw bijzondere aandacht te vragen
voor de benarde economische situa-
tie waarin de hopcultuur verkeert.

De hop is sinds eeuwen de belang-
rijkste teelt van de streek van Pope-
ringe en omgeving, want zelfs een
twintigtal gemeenten van Frans-
Vlaanderen waren korte tijd geleden
nog rijk aan hopcultuur. De streek
van Aalst en Asse, met geringere op-
pervlakte en ook minder variëteiten,
sluit hierbij nauw aan. De toevoeging
van hop geeft het aroma aan het bier.

De hop is een meerjarige plant die
telkens in de maand september een
belangrijke oogst aan groen goud
geeft.

De hop is weliswaar een zeer specu-

latieve plant. Een sociologische stu-
die zou trouwens bewijzen dat menig
hopteler, laat staan hophandelaar,
soms zeer slechte tijden heeft ge-
kend.

Sinds geruime tijd heerst er echter
een erg verontrustende crisis, die
noch min noch meer de overleving
en instandhouding van de hopcultuur
aantast.

De marktprijzen zijn niet alleen zeer
variabel maar uiterst laag. De varië-
teit Northern Brewer, die de eerste
plaats bekleedt op gebied van opper-
vlakte en vrij goed in trek is, viel
tussen 1981 en 1987 terug van 11.000
frank per 100 pond tot 4.000 frank
per 100 pond, niet eens genoeg om
de kostprijs te dekken. De prijsdaling
van andere variëteiten is navenant.

De windhoos van 14 augustus 1985
reduceerde de bebouwde oppervlak-
te van 476 naar 400 ha ; veel ontmoe-
digde hopplanters werden tot op he-
den nog steeds niet vergoed door het
Rampenfonds.

De dalende marktprijs en de stijgen-
de kostprijs hebben in het Poperinge
het hopareaal teruggebracht tot een
nooit eerder gekend dieptepunt.

De bebouwde oppervlakte die in de
jaren tachtig nog 520 hectare be-
droeg, daalde in 1985 tot 476 hectare,
in 1986 tot 400 hectare, in 1987 tot
284 hectare, om bij de telling van 15
mei 1988 nog slechts 267 hectare te
bereiken, te nauwernood nog de helft
van wat zij ooit was.

Vooral de Brewers Gold had het erg
te verduren, gezien deze hopsoort
meestal niet verkocht raakte.

De streek van Aalst en Asse is even
erg getroffen ; van 1980 naar 1987
daalde het hopareaal van ruim 200
hectare tot 88 hectare, met amper
nog 28 planters.

In onze Noordfranse geburenstad
Steenvoorde en omgeving, waar een
belangrijke hopcorporatie gevestigd
is, is de hop bijna totaal verdwenen.

De kwaliteit van de Poperingse hop
is nochtans zeer degelijk, hetgeen
trouwens blijkt uit het verslag dat ie-
der jaar ter gelegenheid van de hop-

tentoonstelling opgemaakt wordt
door Rij kslandbouwkundig ingenieur
Deprettere.

De concurrentie van de steden waar-
mede Poperinge gejumeleerd is,
blijkt oneindig groot : Wolnzach in
Beieren nabij München beschikt over
20.000 hectare Hallertauhop, terwijl
de communistische stad Zatec in de
streek van Pilzen en Praag over
12.000 hectare kwaliteitshop be-
schikt, de Saazhop, wellicht de beste
ter wereld, beschermd door het Ver-
drag van Lissabon. Daarbij dient nog
de Engelse hop uit het Graafschap
Kent vermeld. En ik zwijg dan nog
maar over de Amerikaanse en Chine-
se hop, waarover ook heel wat te
doen is.

De hopplanters en de stad Poperinge
hebben zich ondanks alle tegenslagen
niet laten ontmoedigen.

De handen werden in elkaar geslagen
en er werd een hopfront gevormd
tussen Poperinge, Aalst en Asse en
het Noordfranse Steenvoorde.

De heer Bataille, Sénateur-maire van
Steenvoorde interpelleerde Minister
Guillaume in de Franse Senaat.

Het Europees Parlement werd er bij
betrokken en Guy Guermeur, Euro-
Parlementslid uit de Finistère, belast
met de hopproblematiek, kwam een
werkvergadering leiden te Steen-
voorde.

Het stadsbestuur klopte herhaalde-
lijk aan bij Minister De Keersmaeker
die ons steunde en zeer goed de hop-
problematiek kent.

Er werd een actie ondernomen bij de
Confederatie van de Belgische Brou-
werijen met het oog op een grotere
afname van de produkten, ook wat
streekbieren betreft. Het Afzetfonds
spande zich ook in. Onder leiding
van Professor Maton werd een werk-
groep in het leven geroepen om de
opportuniteit na te gaan een hoppel-
letsinstallatie op te richten waarover
andere Europese hoplanden, vooral
Duitsland, reeds beschikken.

Uiteindelijk en in afwachting dat er
van Europese zijde enig licht zou ko-
men deed de stad Poperinge een

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 26
21 juni 1988 Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellatie 644



Mahieu

nooit geziene inspanning
cultuur te redden.

om de hop-

Het reconverteren van hopvariëtei-
ten werd aangemoedigd en in 1987
en 1988 werd telkens via een gemeen-
telijk reglement een krediet van
1.500.000 frank ter beschikking van
de hopplanters gesteld. Bovendien
betaalde de stad de prijs voor de stoc-
kage van de onverkochte en onver-
koopbare hop.

Intussen werd een EEG-premie
goedgekeurd voor 2.500 ECU of onge-
veer 115.000 frank per hectare. Maar
de uitvoeringsbesluiten komen er on-
danks het vele aandringen maar niet.
De steun van de Vlaamse Executieve
is derhalve meer dan nodig.

De noodzakelijkheid van de inplan-
ting van een hoppelletsinstallatie in
de streek van Poperinge wordt alge-
meen aanvaard en zou zeker een im-
puls zijn tot het scheppen van betere
afzetmogelijkheden.

De Vlaamse Executieve kan het pro-
ject steunen bij de EG Commissie die
soeverein beslist. Volgens de veror-
dening 355/77  van de Raad van 15
februari 1977 kan het project wellicht
in aanmerking komen voor betoela-
ging van het Europees Oriëntatie- en
Garantiefonds voor de Landbouw.

De hopteelt vertoont een uiterst be-
langrij k sociaal-economisch aspect
voor de streek van Poperinge. Op
een galaconcert van l’orchestre  de
Chambre de Paris, op 18 maart 1988,
noemde presentatrice Eva Maria Po-
peringe ,,het kloppend hart van de
Westhoek”.

Monika van Paemel schreef op blad-
zijde 84 van ,,Inpakken en Westwe-
zen” dat het in Poperinge in de zomer
bedwelmend ruikt met al die hop.

Het ware spijtig moest Poperinge
mettertijd over een Nationaal Hop-
museum beschikken en prachtige
driejaarlijkse internationale hoppe-
feesten inrichten - waarop u reeds
aanwezig was, Mijnheer de Voorzit-
ter - zonder hop...

En, zouden de Voorzitter van de
Vlaamse Raad en de Vlaamse Execu-

tieve niet beschaamd zijn te moeten
vaststellen dat zij bij een belangrijk
feest van de Vlaamse Gemeenschap,
geen hoppescheuten meer kunnen
aanbieden op de spijskaart ? (Ap-
plaus)

De Voorzitter : De heer Luyten heeft
het woord.

De heer W. Luyten (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik heb
hier ooit het verhaal verteld een van
de schokkendste ervaringen die ik als
student in Leuven meemaakte toen
wij tijdens de vakantie op reis gingen
richting Alpen. Bij slecht weer zijn
we toen naar de Pinacoteek van
München getrokken. In zaal 6 of 7
was er een opeenhoping van bezoe-
kers. Wij vroegen de pedel van de
eerste zaal of het om een geleid be-
zoek ging en of wij ons daar mochten
bij aansluiten. Hij zegde ons : Nein,
das ist der Saal der Flamen. Wij ant-
woorden : wij zijn Vlamingen waarop
hij ons vroeg of die nog bestonden.
Dat was in 1959.

Het rapport Buchmann dat nog niet
zo oud is, over het aangezicht van
Vlaanderen in de wereld bevat een
merkwaardige zin namelijk : Men
weet het zo amper te situeren. We
zijn er dus op vooruitgegaan sinds
1959, want toen wist men op veel
plaatsen niet dat we nog bestonden.
We waren in de ogen van velen een
soort Azteken of Maya’s geworden
waarschijnlijk. In het rapport Buch-
mann werd wel gezegd dat wij soms
erg negatief overkomen, allicht door
gebrek aan informatie. Ik denk aan
het recent gebeuren waarbij 200 jour-
nalisten wilden trekken richting ,,ste-
kelvarken-Voeren” gezien de recente
gebeurtenissen daarrond. Wij komen
negatief over, zo staat in het rapport
Buchmann, als chauvinisten en
taalfanatici.

Ik leidde vorige zondag een reis van
het Davidsfons uit mijn streek naar
het land van Overmaas en ik stelde
maar vast hoe de begrippen op hun
kop worden gezet. Immers in de Plat-
dietse streek waar nog 24.000 mensen
een Platdiets dialect spreken, zijn de-
ze mensen officieel Walen. Wij zijn
daar zogenaamd de verdrukkers.

Ik spreek over Frans-Vlaanderen
omdat ik vind dat staatsgrenzen en
zeker taalgrenzen relatief zijn. Het is
waar wat professor Gerlo zegde, de
Walen hebben de klassieke tactiek
om niet meer te spreken over wat ze
al half hebben, om verder te pakken
wat ze nog niet hebben ; wat ge aan
hen geeft, zijt ge voorgoed kwijt en
wat ge van hen krijgt hebt ge nog
niet.

De heer G. Annemans : Als u dat
maar weet.

De heer W. Luyten : Ik wil de discus-
sie daarover met u wel aangaan,
mijnheer Annemans.

De heer G. Annemans : Dat
wel iets voor in de Kamer.

is dan

De heer W. Luyten : Dat zal moeten
gebeuren in de Senaat, maar dan met
Karel Dillen, dat is een waardig ge-
sprekspartner .

Hoe dan ook, wij stellen vast dat het
bestaan van Vlaanderen als een terri-
toriale en politieke werkelijkheid,
veel meer bekend moet worden ge-
maakt.

Ik nam onlangs deel aan, wat ik
noem, de boottocht van schepen De
Vroe. Daar bleek dat men inderdaad
soms beter Antwerpen kent dan
Vlaanderen.

Telkens weer stelt men bij internatio-
nale contacten vast hoe onbekend
Vlaanderen eigenlijk is. Een eerste
vereiste is dus dat Vlaanderen zijn
bestaan bevestigt en duidt. Dat signa-
leren en situeren van Vlaanderen is
een fundamentele vereiste in functie
van het uiteindelijk doel, een maxi-
male belangenverzorging van de
Vlaamse Gemeenschap. Het zijn dus
belangen in de ruime zin van het
woord, niet louter in krenten- en
kaasverkoop, zoals onze Nederland-
se broeders dat meestal doen.

De internationale bevestiging van on-
ze taalkundige en culturele identiteit
is noodzakelijk, evenals een zeer in-
tense internationale culturele uitwis-
seling. Daarnaast eist onze economi-
sche positie een doorgedreven en
blijvende promotie op internationaal
niveau.
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Het is voldoende bekend dat de
Vlaamse economie afhankelijk is van
een intensieve en internationale han-
del in goederen en diensten. In we-
zen is Vlaanderen een groot haven-
en doorgangsgebied. Ter zake ver-
wijs ik opnieuw naar Antwerpen.

Enkel dank zij deze handel kunnen
wij ons industrieel apparaat, onze
welvaart en ons welzijn in stand hou-
den.

In België zorgt Vlaanderen voor
meer dan 70 ten honderd van de uit-
voer. De getallen ervan zijn ons be-
kend.

Vlaanderen moet deze identiciteits-
bevestiging op internationaal vlak
zelf realiseren, de anderen zullen het
niet in onze plaats doen. Het zijn ze-
ker niet de Belgische unitaire instel-
lingen, zoals de Belgische Dienst
voor Buitenlandse Handel of het
ABOS die voor een Vlaamse profile-
ring zullen zorgen. Wij, Vlamingen,
moeten het dus zelf doen.

Ik zal niet dieper ingaan op de aan
gang zijnde grondwetsherziening.
Ter zake heeft de heer Hans Debel-
der, mijn partijgenoot, tijdens de
jongste bespreking in de Senaat, als
specialist in deze materie, duidelijk
de opvattingen van het centraal gezag
tegen onze bekommernissen, als fe-
deralisten, afgewogen.

Terugblikkend naar het verleden en
ten aanzien van de uitlatingen van de
gecamoufleerde unitaristen, die zo-
gezegd aan deze federalisering mee-
werken, moeten wij kritiek hebben
op bepaalde personen in de centrale
Regering, zowel deze uit het recente
verleden als deze van dit ogenblik.
Zij hebben tot hiertoe nagelaten aan
het buitenland ernstige informatie
over de dualiteit van ons land - die
bij anderen soms in de naam naar
voren komt - te verstrekken. Bij-
voorbeeld in ,,Tsjecho” - ,,Slowakije”
komt de naam van de twee volkeren
van het land tot uiting.

Tijdens de recente bespreking van de
grondwegsherziening rees een inci-
dent met iemand van Agalev - het
spijt mij dat hij hier niet aanwezig is,
maar ook in zijn aanwezigheid zou ik

het herhalen - namelijk de heer Die-
rickx, toen hij met zijn separatistische
spoken kwam opdagen, zeggende dat
hij vond dat op het ogenblik de oude
dooddoener, die men aan de univer-
siteit reeds hoorde, dat wanneer men
van Europa spreekt het waanzinnig
is dit kleine landje op te delen. Hij
voegde daaraan toe : ,,Wie kent men
in het buitenland ? Diegenen die zich
één gemaakt hebben en wie werden
vergeten ? De scheurmakers”. Ik heb
toen gerepliceerd door hem te vragen
wie, toen Masaryk zijn volk bevrijdde
en de nieuwe staat van Tsjechen en
Slowaken creëerde, op dat ogenblik
de eerste minister was van Oosten-
rijk. Hoewel hij in Oostenrijk zeer
goed bekend is kon hij mij niet ant-
woorden op de vraag wie de eenma-
ker, of althans diegene die in 1818 de
eenheid in Oostenrijk nastreefde,
terwijl de heer Masaryk bij iedereen,
die iets van de geschiedenis van Eu-
ropa afweet, zeer goed gekend is. Wij
moeten bijgevolg geen complexen
hebben om onze eigenheid door te
drijven. Het rapport Buchmann gaf
reeds voldoende positieve kenmer-
ken, zoals men ons reeds oppervlak-
kig kent in de wereld. Wij komen tot
een duidelijke en onmiddellijke her-
kenning, overal waar wij via onze de-
legaties en vertegenwoordigers van
Vlaanderen zijn. Men mengt immers
vaak de nadelige opvattingen die
over België bestaan, zoals de taal-
strijd en de sociale onrust. Wij zijn
daarvan niet de oorzaak, want wij
zijn op dat vlak geen chauvinisten.
Wij hebben ons veel laten afpakken.
Ik heb de heer Humblet op een inter-
nationaal congres eens gevraagd mij
één Waals dorp te noemen dat sinds
1830 vernederlandst is. Ik gaf hem
vijf minuten bedenktijd en hij vond
niets, maar ik had twintig minuten
nodig om alles op te sommen wat wij
in deze Belgische Staat hebben verlo-
ren. Ik kreeg de steun van de Franse
hoogleraar Guy Hérault die door zijn
specialisatie ter zake goed op de
hoogte was maar spijtig genoeg niet
als een exponent van de algemene
opvattingen in Frankrijk kan gelden.
Het is nodig de negatieve opvattin-
gen die op ons wegen door een duide-
lijke, grootscheepse informatiecam-
pagne, die strategisch wordt aange-
pakt, uit de wereld te helpen. .

Zo kom ik tot de instrumenten. Ik

behandel hier niet zozeer de buiten-
landse handel, waarvan ik het belang
voldoende heb onderstreept. Ik ver-
wijs naar uw voorganger op Buiten-
landse en Externe Betrekkingen,
mijnheer Deprez, die herhaaldelijk
heeft gezegd dat Vlaanderen een ei-
gen weg moet kunnen gaan. Ik hoop
dat de nieuwe grondwetsherziening
ons meer mogelijkheden zal geven.
Het voornaamste instrument voor
een eigen Vlaams beleid is het Com-
missariaat-Generaal voor de Interna-
tionale Samenwerking.

Ik bekijk deze problematiek echter
eerder vanuit mijn eigen interesse-
punten. Sommigen wachten wellicht
op het woord ,,Frans-Vlaanderen”.
Ik hoorde het vernoemen door de
heer Mahieu, maar dan alleen in ver-
band met de hopcultuur.

Ik zoek vruchteloos waar ik nu eigen-
lijk voor de externe betrekkingen
moet aankloppen. Moet ik mij tot
Minister Dewael richten, tot de Mi-
nister van Onderwijs, de heer Weckx
of tot Minister Geens ? Voor de sec-
tor Buitenlandse Handel hebben wij
nog een unitaire Minister. Om met
de beperkte middelen die de heer De
Bremaeker hier heeft belicht, een
beetje efficiënt te werken, moeten
wij een duidelijke strategie bepalen.

Mijnheer de Minister, vandaag kre-
gen wij een nota van de Vlaamse Re-
gering over het extern beleid, opge-
steld op 15 juni. Ik vind het spijtig
dat wij die nota niet wat eerder heb-
ben gekregen. Daarin zou ik waar-
schijnlijk een aantal antwoorden op
mijn vragen naar uw intenties hebben
gevonden. Nu heb ik de nota hier in
de zaal maar diagonaal kunnen lezen.
Twee dagen volstaan gewoonlijk om
dergelijke documenten te lezen,
maar een half uur spijtig genoeg niet.

Bij die diagonale lectuur heb ik vast-
gesteld dat de nota handelt over de
omliggende landen waarmee wij han-
del bedrijven. Met de beperkte mid-
delen die wij hebben moeten wij onze
inspanningen eerder richten naar
volksgroepen die gelijkaardige pro-
blemen hebben als wij. Het is zeer
makkelijk met hen contact te krijgen.
In de Commissie heb ik reeds gespro-
ken over de Catalanen. Dat is een
belangrijk volk. Het vormt de rugge-
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graat van Spanje op economisch- en
handelsvlak. Na een half uur staan
zij al volledig op onze golflengte. Om
dat te bereiken hebben wij geen
tweehonderd journalisten nodig om
iets te bewijzen, zoals in de Voer.

De heer De Bremaeker heeft een
lange lijst opgemaakt van wat het al-
lemaal kost om contacten te leggen
met het buitenland. De heer Kuypers
en ikzelf hebben twintig jaar lang
veel contacten gehad met allerlei vol-
keren, op eigen kosten. Wij hebben
wat gedaan om de negatieve opvat-
tingen die over België en over Vlaan-
deren bestonden weg te werken. Zo
waren wij bijvoorbeeld in de ogen
van de Basken de medeplichtigen van
diegenen die Guernica hebben ge-
bombardeerd. Wij zijn erin geslaagd
die opvatting in een paar jaar tijd om
te draaien op zo’n manier dat Vlaan-
deren op dit ogenblik in Baskenland
het meest geliefde volk is van alle
volkeren van Europa.

Via de heer Mahieu is de sprong
,,over de schreve” gezet, zij het dan
met polsstokspringen met hopstaken.
Hij kwam in Steenvoorde terecht
voor de contacten met het noorden
van Frankrijk. Coördinatie zou nuttig
zijn om alles wat zij met ons gemeen-
schappelijk hebben te stimuleren. In
die sector zijn problemen van Pope-
ringe niet anders dan de problemen
van Steenvoorde. Wij moeten, in Eu-
ropees perspectief, de grens van
Louis XIV relativeren.

Ik moet mij hier eigenlijk richten tot
Minister Weckx. Want, na ons her-
haalde klagen na onze contacten met
Frans Vlaanderen, heb ik toch enkele
positieve geluiden gehoord enkele
weken geleden tijdens de vergadering
van de Taalunie in Den Haag. Daar
werd gezegd dat wij procentueel een
sprong vooruit hebben gedaan op het
vlak van het behoud van onze eigen
taal in het traditioneel historisch
Vlaams gebied Frans Vlaanderen. In
Wervik Sud, over de Leie, volgen
momenteel 200 jonge Frans-Vlamin-
gen in het middelbaar onderwijs 1
uur per dag, 5 uur per week, Neder-
lands. Dat kan ingevolge de stimu-
lans van een Frans directeur die het
nuttig vindt dat, in het licht van de
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economische as Kortrijk-Roeselare
en de achteruitgang van de economi-
sche situatie in het noorden van
Frankrijk, jonge Frans-Vlamingen
Nederlands leren. Dat is heel wat
nuttiger dan het amateurisme waar-
aan op dat vlak in het noorden van
Frankrijk totnutoe werd gedaan.

Ik vraag opnieuw niet alleen een
coördinatie-comité voor onze alge-
mene internationale samenwerking,
maar ook of wij op dat vlak nu echt
geen politiek kunnen voeren waarbij
zowel werk wordt gemaakt van de
economische relaties, grensover-
schrijdend via het departement du
Nord-Pas-de-Calais en de culturele
relaties via de Taalunie ? Kunnen wij
geen strategie ontwikkelen die ons
uit het amateurisme haalt of uit de
ééndags good-wil1 bevliegingen ? Ik
zal binnenkort een eigen tekst voor-
leggen vanuit mijn lange ervaring om
de mogelijkheden in dat verband aan
te duiden.

Met een terugblik op het verleden en
met een maning naar de toekomst
kan ik u zeggen, mijnheer de Voor-
zitter van de Executieve - u bent
slechts gedurende korte tijd verant-
woordelijk voor het buitenlands be-
leid maar sedert lang als Eerste Mi-
nister van de Executieve voor sommi-
ge facetten ervan - dat op het vlak
van de profilering van het buiten-
lands optreden, de Vlaamse Execu-
tieve tekort is geschoten.

Ik vraag initiatieven om een structu-
rele aanwezigheidspolitiek te voeren
in het buitenland. Een dergelijke dy-
namische aanwezigheidspolitiek
moet enerzijds de identiteit bevesti-
gen van de Vlaamse Gemeenschap
en anderzijds de reële efficiënte be-
langenbehartiging in het buitenland
ten goede komen. Een gecoördineer-
de samenwerking tussen de Vlaamse
Regering en de privé-sector mag en
is een methode en een strategie die
daarbij kan worden aangewend. Het
is bijgevolg dringend dat de Vlaamse
Regering dynamischer gaat optreden
en een gecoördineerd buitenlands be-
leid voert.

Initiatieven in het buitenland zijn
permanent autonome steunpunten
met voorkeur voor bepaalde landen.
Die moeten gebruikt worden zowel

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellatie

voor eigen initiatieven als voor wis-
selwerking tussen de volkeren die
aan ons zijn geïnteresseerd. De
Vlaamse Regering dient een priori-
teitenplan uit te werken gezien de be-
perktheid van onze middelen. In dit
verband moeten samenwerkingsmo-
daliteiten worden besproken vooral
op het economisch vlak en dit met
belangrijke Vlaamse verenigingen
die daarvoor interesse hebben. In het
perspectief van de omvorming van
het Commissariaat-Generaal voor In- *
ternationale Culturele Samenwer-
king tot een werkinstrument voor een
globaal buitenlands beleid vragen wij
de verdere realisaties. De aanwezig-
heid van de Vlaamse Gemeenschap
op de georganiseerde besprekingen
met het centrale departement van
Buitenlandse Betrekkingen dient
structureel verbeterd.

Het feit dat de Eerste Minister van
de Vlaamse Regering nu de externe
betrekkingen tot zich heeft getrok-
ken, zal, naar ik hoop, het gewicht
zwaarder laten doorwegen naar de
nationale Minister van Buitenlandse
Betrekkingen toe dan wanneer die
materie meer geïsoleerd stond tenzij
- maar dat durf ik niet veronderstel-
len - het opdoeken van het expliciete
Ministerie van Externe Betrekkingen
een veeg teken zou zijn van het feit
dat men er toch niet zoveel belang
aan hecht.

Ik hoop dat de schamele sommen die
de heer De Bremaecker heeft opge-
somd geen exponent zijn van dat
veeg teken en dat men binnen de her-
verdeling - dat zal natuurlijk voor het
volgend jaar zijn - van de kredieten-
van de Vlaamse, Regering de nodige
middelen zoekt om die buitenlandse
politiek tot een realiteit te maken in
plaats van tot een goed bedoelde
,,momentsbevlieging”.

Ik heb hier een kranteknipsel van de
maand november-december van vo-
rig jaar. Daarin staat vermeld : Mi-
nister Gaston Geens het politiek ge-
weten van Vlaanderen - De wereld
is aan de durvers”.

Mijnheer de Minister, ik hoop dat u
die geëtaleerde eigenschappen waar
zult maken met betrekking tot de
buitenlandse politiek van Vlaande-
ren.
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Een bloemetje gooiend zou ik bijna
durven zeggen : u kunt dan doorgaan
met de titel van het mooie boek ,,The
fair face of Flanders”. (Applaus bij
de VU)

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, de heer Bockstal heeft een
zeer degelijk en bondig verslag gege-
ven over onze commissiewerkzaam-
heden. Ik dank hem daarvoor zoals
ik ook de leden van de Commissie en
de sprekers van deze morgen erken-
telijk ben.

Ingaand op een aantal vragen zou ik
vooreerst een paar algemenere pro-
blemen willen bespreken.

Vooreerst is er het probleem van on-
ze bevoegheid op het vlak van de bui-
tenlandse betrekkingen. U weet dat
deze bevoegdheid beperkt en vooral
onduidelijk is. Inderdaad, het is nog-
al evident - dit kan door allerlei tek-
sten worden gestaafd - dat, met inbe-
grip van de verdragrechtelijke be-
voegdheid, de culturele materies on-
der de bevoegdheid van de gemeen-
schap ressorteren. Dit is evenwel niet
doorgetrokken in de grondwettelijke
teksten. Ik ga er van uit dat nu, bij
de verdere federalisering van het
land, op dit vlak duidelijkheid wordt
geschapen met inbegrip - en dat
heeft de heer Bockstal voldoende on-
derstreept - van het feit dat wordt
aangeduid wie de verdragrechtelijke
bevoegdheid uitoefent. Zoniet  komt
men tot interpretaties van teksten die
nooit voldoende duidelijkheid ver-
schaffen.

Sedert de bespreking in de Commis-
sie is er, wat ons betreft, een nieuw
element bijgekomen. Ik heb met na-
me bij de Vlaamse Raad een docu-
ment ingediend betreffende het ex-
terne beleid van de Vlaamse Ge-
meenschap. Het document is reeds
rondgedeeld en ik hoop dat onze
Commissie zeer binnenkort met de
bespreking ervan kan beginnen zoda-
nig dat wij, wat dit domein van het
Vlaams beleid betreft, tot een veel
grotere duidelijkheid komen.
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Inzake de verdragrechtelijke be-
voegdheid moet de Vlaamse Ge-
meenschap erop staan dat ter zake
duidelijkheid wordt geschapen, zo-
wel inzake alle Gemeenschapsaange-
legenheden - daaromtrent is ook in
het nationaal regeerakkoord een
principiële optie genomen - als inza-
ke de Gewestelijke aangelegenhe-
den. Er is op dat stuk nog een veel
te sterke tendens aanwezig om de
Gewesten alleen te laten optreden in
de vorm van een zekere betrokken-
heid of samenspraak in deze domei-
nen. Waar wij op het interne vlak
bevoegd zijn, moet dit ook naar de
buitenwereld worden uitgeoefend.

Een tweede punt betreft onze inter-
nationale vertegenwoordiging in het
buitenland. Onlangs heeft de Vlaam-
se Executieve een beslissing geno-
men waarbij ter zake een belangrijke
stap wordt gezet. Wij zullen binnen-
kort overgaan tot de aanwerving van
een korps van ambtenaren die ons in
het buitenland moeten vertegen-
woordigen of die de Vlaamse belan-
gen in het buitenland moeten verde-
digen. Het gaat over twee gemeen-
schapsattachés, vier investeringspros-
pectoren,  twee prospectoren naar
Europa en multilaterale organismen
toe, drie medewerkers in het kader
van het FIOC en één persoon die
belast is met protocoldienst van de
Vlaamse Gemeenschap. Ik wijs op de
verschuiving die in dit project voor-
komt ten aanzien van opties die vroe-
ger werden genomen. Destijds waren
er in onze ambassades culturele at-
tachés die sedert een drietal jaren
niet meer aanwezig zijn ingevolge
een beslissing van de nationale Rege-
ring. Indien de Gemeenschappen op
dat stuk vertegenwoordigd willen
zijn, moeten zij daartoe zelf de nodi-
ge initiatieven nemen. Daarom werd
bij de aanvraag gedacht aan het ver-
vangen van de culturele attachés
door eigen culturele attachés van de
Vlaamse Gemeenschap. Alzo zouden
wij in de toekomst geen culturele at-
tachés hebben, maar Gemeenschaps-
attachés, personen die de Vlaamse
Gemeenschap in het buitenland ver-
tegenwoordigen en niet alleen op dit
domein, maar op alle domeinen
waarvoor wij bevoegd zijn.

De optie die werd genomen is dat

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellatie

het aantal zou beperkt worden tot
twee personen, met name één per-
soon in Washington - die reeds een
jaar ter plaatse werkzaam is - en één
persoon in Osaka, waar wij een
Vlaams-Japans ontmoetingscentrum
hebben opgericht, dat door een Ge-
meenschapsattaché wordt geleid. Wij
leggen daarentegen meer nadruk op
de investeringsprospectoren. De
voorziene vestigingsplaatsen kan
men terugvinden in de nota over het
buitenlands beleid. Deze plaatsen
zijn : de Westkust van de Verenigde
Staten, met name in San Francisco ;
Boston - waar reeds iemand aanwe-
zig is -, Stockholm - van hieruit moet
het geheel van de Scandinavische lan-
den worden bereikt - en tenslotte
Zuid-Oost Azië, met name in Singa-
pore. Het is de bedoeling dat vanuit
deze plaatsen actief wordt geprospec-
teerd naar mogelijke initiatieven. Als
ik spreek over investeringen mag dit
niet worden geïnterpreteerd in de en-
ge zin, dat wij buitenlandse investe-
ringen naar hier moeten aantrekken,
maar wel dat initiatieven van ge-
meenschappelijke samenwerking -
joint ventures - eveneens in dit be-
reik moeten worden opgenomen.

Wij hebben bovendien een grote be-
hoefte aan een meer structurele aan-
wezigheid bij de Europese Gemeen-
schap en het doortrekken van Euro-
pese acties naar de Vlaamse Ge-
meenschap toe.

In dit verband wens ik te antwoorden
op de gestelde vragen, onder meer
door de heer Suykerbuyk, meer be-
paald welke onze deelname is aan de
Europese programma’s.

Welnu, deze deelname is de jongste
jaren aanzienlijk opgevoerd. Cijfers
daaromtrent vindt u in het verslag.
Inmiddels hebben wij op 8 juni het
geïntigreerde actieprogramma voor
Limburg goedgekeurd.

Dit was een belangrijke stap op het
institutionele vlak. Dit wens ik even
te benadrukken. Inderdaad, het is de
eerste keer dat, vanuit de Europese
Gemeenschap, niet een lidstaat,
maar een onderdeel van een lidstaat,
in een bepaalde actie autonoom en
volwaardig werd opgenomen. De
ganse actie naar Limburg toe, is een
samenwerking vanuit België, langs
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het kanaal van de Vlaamse Regering,
van de Vlaamse Gemeenschap, zo-
wel wat betreft de verantwoordelijke
persoon ten aanzien van de Europese
Gemeenschap, als wat de acties be-
treft die worden ondernomen. Dit is
een institutioneel novum. Het belang
daarvan kan niet voldoende worden
onderstreept.

Vervolgens, in het geïntegreerd ac-
tieprogramma wordt niet alleen aan-
dacht besteed aan de deelsectoren,
maar ook aan de ontwikkeling van
een globale actie. Naar Limburg toe
wordt dit in één document en in één
strategie samengevat en als dusdanig
ook door de Europese Gemeenschap
behartigd. Dit is niet onbelangrijk,
te meer omdat wij, naar de Vlaamse
Gemeenschap toe, een gebied heb-
ben waaraan wij een speciale priori-
teit hebben gehecht. Welnu, deze
prioriteit wordt ook door de Europe-
se Gemeenschap erkend.

Inzake de culturele akkoorden heeft
de heer De Bremaeker een aantal be-
hartenswaardige zaken gezegd. Toch
wens ik daarop het volgende te zeg-
gen.

Ten eerste, men mag dit niet ridiculi-
seren. U hebt een aantal voorbeelden
gegeven die deze actie-vorm enigs-
zins onderschatten. Bovendien ben ik
ervan overtuigd dat de inhoud van
deze culturele akkoorden moet wor-
den herzien. Wij hebben in het totaal
45 culturele akkoorden afgesloten ;
37 daarvan zijn momenteel in uitvoe-
ring.

Deze culturele akkoorden kwamen
tot stand, meestal naar aanleiding
van een of andere toevallige omstan-
digheden ; zoals het bezoek van een
Staatshoofd - eventueel wederzijds.
Bij die gelegenheid sluit men steeds
een akkoord af voor culturele samen-
werking. Dit werd vroeger nooit door
de nationale Staat in een globaal con-
cept opgevangen ; integendeel dit ge-
beurde steeds trapsgewijze. Gelukkig
heeft men voorzien dat er werkpro-
gramma’s  werden opgesteld, die bila-
teraal door het betrokken land en
door België moeten worden inge-
vuld. Ter zake moet men blijk geven
van heel wat meer verbeelding, als-
ook van een grotere dynamiek.
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Het is duidelijk dat in de huidige ont-
wikkeling, bij voorbeeld inzake sa-
menwerking op het vlak van het we-
tenschappelijk onderzoek, van de uit-
wisseling van geleerden en studen-
ten, heel wat meer aandacht moet
worden besteed dan bijvoorbeeld -
hoeveel respect ik er ook voor heb -
aan sportieve prestaties, waarom-
trent allerlei internationale organisa-
ties bestaan in het kader waarvan de-
ze kontakten gebeuren.

Het is naar deze ontwikkeling toe dat
wij veel sterker moeten optreden.
Dergelijke instructies zijn dan ook
gegeven. Hierop wordt trouwens ook
in de beleidsnota ingegaan.

Wij moeten bovendien het opstellen
van een netwerk van steunpunten in
het buitenland sterker uitwerken.
Vroeger en ook nu in mijn huidige
functie leid of organiseer ik interna-
tionale missies. Telkens opnieuw
word ik getroffen door het feit dat er
in de wereld vooraanstaande Vlamin-
gen zijn met wie de Vlaamse Ge-
meenschap geen contact houdt. Door
het opnemen van deze steunpunten
in een netwerk zouden we nochtans
beschikken over een zeer belangrijk
instrument van uitstraling naar het
buitenland.

Ik zal dit met een metafoor verduide-
lijken. De Vlamingen in Amerika
worden vaak beschouwd als consier-
ges en nachtwakers van grote gebou-
wen. Ik geloof niet dat dit juist is
maar dit idee doet de ronde. De Vla-
mingen die ik in Amerika heb ont-
moet, staan aan de leiding van bedrij-
ven en labo’s en hebben onderzoeks-
programma’s op gang gebracht. In de
Silicon Valley  bijvoorbeeld kan men
namen van Vlamingen opsommen
die een internationale reputatie heb-
ben verworven en die internationaal
vermaarde programma’s leiden. Met
hen hebben we onvoldoende contact.

Essentieel is het uitwerken van een
netwerk zodat onze steunpunten in
het buitenland kunnen worden geva-
loriseerd.

De heer Suykerbuyk heeft pertinente
vragen gesteld met betrekking tot de
Europese Gemeenschap. Doen wij
voldoende om te komen tot ons aan-
deel ?

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellatie

Men moet rekening houden met de
globale ontwikkeling in de Europese
Gemeenschap waarbij het zwaarte-
punt van de steunacties wordt ver-
lengd naar het Zuiden. Ik bedoel
hiermee niet het Zuiden van België
maar wel het Zuiden van de Europe-
se Gemeenschap. Ik vind dit terecht.
Het opbouwen van de Europese Ge-
meenschap impliceert dat het zwaar-
tepunt van de steun en de Europese
acties wordt verlengd naar de gebie-
den in Europa waarin de grootste in-
spanningen zijn vereist. Voor België
impliceert dit grotere Europese steun
aan Wallonië dan aan Vlaanderen.

Voor het toekennen van steun be-
staan er criteria. Als de Vlaamse Ge-
meenschap niet meer aan die criteria
voldoet - gelukkig maar want het zijn
negatieve criteria - betekent dit dus
dat de Vlaamse Gemeenschap ster-
ker vooruit gaat, wat iedereen trou-
wens bevestigt.

Een ander element houdt verband
met de interne beleidslijnen. De Eu-
ropese Gemeenschap subsidieert of
geeft bijkomende middelen indien de
initiatieven plaatselijk worden onder-
steund. Met de grotere selectiviteit
voor de subsidiëring in het Vlaamse
Gewest betekent dit dat er geen
draagvlak is waarbovenop Europese
steun kan worden toegekend. Wij
moeten daar attent voor zijn en een
regeling uitwerken waardoor onze in-
terne selectiviteit ons niet volkomen
uitschakelt uit de Europese acties. In
dat opzicht denken wij aan een aan-
passing inzake de toepassing van de
expansiewetgeving voor deze projec-
ten die vooral arbeidsscheppend zijn
en optimaal voor een additionele Eu-
ropese ondersteuning in aanmerking
zouden kunnen komen.

Wat het Erasmusproject betreft, is de
respons goed. Vanuit de Vlaamse
Gemeenschap is al het nodige gedaan
voor het op gang brengen van dit pro-
ject. Trouwens, op de agenda van de
vergadering van de Executieve die
morgen plaats vindt, staan nog twee
te nemen beslissingen om het hele
systeem operationeel te maken. Hier
moet vlug kunnen worden gewerkt
aangezien het dossiers betreft die
binnen een paar maanden moeten
worden goedgekeurd zodanig dat ze
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voor het volgende academiejaar ope-
rationeel zijn.

Wat de werking betreft van bepaalde
multilaterale organisaties, zoals Be-
nelux, de Raad van Europa enzo-
voort, kan ik mij niet zo positief uit-
drukken. In de Benelux-conferentie
of in de Raad van Europa worden
een aantal zaken behandeld waar-
voor de Gemeenschappen of de Ge-
westen van dit land bevoegd zijn. Het
schijnt mij bijgevolg niet logisch dat
de  ver tegenwoord igers  van  de
Vlaamse Gemeenschap in de Raad
van Europa worden aangeduid door
het nationale Parlement. Daarbij
dient te worden aangestipt dat het
werkterrein van de Raad van Europa
hoofdzakelijk bestaat uit Gemeen-
schapsaangelegenheden, wat zeker
een reden is dat de vertegenwoordi-
gers van een land niet door de natio-
nale parlementen moeten worden
aangeduid, maar wel door de Raden.
Gp die manier is het evident dat de
besluitvorming wordt behartigd en
dat ook de terugkoppeling van de
daar genomen beslissingen naar de
Vlaamse Raad gebeurt en niet naar
het nationale Parlement.

De heer Suykerbuyk heeft gevraagd
of de documenten van de jongste Be-
neluxconferentie bij ons zijn toegeko-
men. Mijn antwoord is neen. Bijge-
volg moeten ook deze organisaties er
attent worden op gemaakt dat op het
institutionele vlak in dit land een aan-
tal zaken zijn gewijzigd.

De heer Luyten heeft de vraag ge-
steld of wij voldoende aan bekend-
making doen, aan bevestiging van de
Vlaamse identiteit in het buitenland.
Mijn antwoord luidt hier eveneens
neen. Ik zou evenwel willen waar-
schuwen voor het feit dat - en tot
mijn spijt heb ik dat ook in de inter-
ventie van de heer Luyten geconsta-
teerd - wij in het algemeen aan zelf-
onderschatting doen. Wij kweken
nog altijd een aantal complexen bij.
Hoe wil u dan dat wij in het buiten-
land anders zouden overkomen ? Als
uitgangspunt moeten wij onze eigen
waarde vooropstellen om aldus ons
imago in het buitenland te verstevi-
gen. Het hindert mijn geenszins dat
bepaalde studies uitwijzen dat wij in
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het buitenland bekend zijn door
slechts x-procent van de bevolking,
dit geldt trouwens ook mutatis mu-
tandis voor andere landen. Wel is het
voor mij belangrijk dat wij bekend
zijn bij diegenen die beslissingen ne-
men in het buitenland. Wat de toe-
komst betreft hebben wij met de Mi-
nister van Buitenlandse Betrekkin-
gen afgesproken dat om de drie
maanden, op het niveau niet alleen
van de verantwoordelijken, van het
nationaal beleid maar ook van het
beleid van de Gemeenschappen en
de Gewesten, overleg zal worden ge-
pleegd. Dat overleg heeft al éénmaal
plaats gevonden. Het moet ab ovo
worden hernomen aangezien inmid-
dels in de Franse Gemeenschap en
het Waalse Gewest andere titularis-
sen zijn aangesteld. Meer essentieel
lijkt me de totstandkoming van een
duidelijke regeling inzake de consti-
tutionele opbouw van dit land. Wan-
neer men er van uitgaat dat wij voor
bepaalde domeinen van het beleid in
de Vlaamse Gemeenschap volledig
verantwoordelijk zijn dan betekent
dit ook dat deze verantwoordelijk-
heid moet worden doorgetrokken
naar onze buitenlandse relaties.
Daartoe moeten wij tot zeer duidelij-
ke teksten en zeer duidelijke regelin-
gen komen, anders zullen wij ge-
dwongen zijn de praktijken van de
jongste jaren voort te zetten en dat
is niet goed. Daarmee heb ik niet
gezegd dat er op dit stuk niets is ge-
beurd. Mijn voorganger, de heer De-
prez heeft voor de vormgeving van
een eigen buitenlands beleid van de
Vlaamse Gemeenschap belangrijk
pionierswerk geleverd. Wij moeten
daar verder op voortbouwen en voor-
al van de nieuwe institutionele her-
vorming van dit land gebruik maken
om op dit stuk duidelijkheid te schep-
pen.

Ik heb de opmerking van collega Ma-
hieu genoteerd. Uiteraard is dit een
aangelegenheid voor de nationale
Minister van Landbouw. Ik heb wel
nota genomen van zijn vraag om van-
uit de Vlaamse Gemeenschap aan te
dringen op een regeling. Toch wil ik
altijd opnieuw erop aandringen dat
wij de bevoegdheden waarover wij
beschikken integraal zouden uitoefe-
nen en aanstippen dat de andere Ka-
mers de plaats zijn om het nationale
beleid onder ogen te nemen.

Begrotingsontwerpen en toegevoegde interpellatie

Mijnheer de Voorzitter, tot daar deze
korte repliek op de thema’s die hier
werden aangesneden. Zelf hecht ik
er veel belang aan dat de Commissie
voor Buitenlandse Betrekkingen zo
spoedig mogelijk zou worden gevat
van de beleidsnota die werd inge-
diend omdat daarin niet alleen een
globale structuur is uitgetekend, re-
kening houdend met onze huidige be-
voegdheden, maar eveneens de toe-
komstige ontwikkeling zoals die in de
eerstvolgende maanden - naar ik
hoop - haar definitief beslag kan krij-
gen dankzij de hervorming van de
Staat. De Vlaamse Gemeenschap
moet krachtens deze regeling vol-
waardig kunnen optreden in het bui-
tenland zowel wat de verdediging van
haar eigen belang betreft als wat het
uittekenen van haar eigen imago be-
treft.

De Voorzitter : De heer Desutter
heeft het woord.

De heer M. Desutter : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb nog een vraag. Wij
hebben in de Verenigde Staten twee
vertegenwoordigsters om ons land te
promoten, de één op toeristisch vlak,
de andere op economisch vlak. Ik
heb gehoord dat de vertegenwoordig-
ster voor het toerisme die trouwens
tot de Toeristische vrouw van het jaar
werd uitgeroepen in de Verenigde
Staten een vergoeding ontvangt die
gelijk is aan de huishuurtoelage van
mevrouw Omwal, om haar naam niet
te noemen, die bovendien nog de di-
plomatieke status geniet. Ik vind het
spijtig dat de vergoeding van beide
vertegenwoordigsters zo aanzienlijk
verschilt. Kan dit verschil niet wor-
den weggewerkt.

Minister G. Geens : Mijnheer de
Voorzitter, wij moeten er toe komen
in het kader van de volledige commu-
nautarisering van het toerisme eigen
mensen te sturen naar het buiten-
land.

Onze gemeenschapsattaché in Was-
hington geniet inderdaad het diplo-
matieke statuut, volledig conform
aan wat door Buitenlandse Zaken
wordt toegekend. Ik vind inderdaad
dat de Vlaamse Gemeenschap dit sta-
tuut moet behouden. Dit is niet gere-
geld voor de vertegenwoordigers van
het toerisme. Het ligt wel in de be-
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doeling dit statuut te regelen, maar
u zou Minister Dewael in dit verband
moeten ondervragen. Deze mensen
zouden deel moeten uitmaken van de
ambtenaren van het Commissariaat-
Generaal voor Toerisme.

Momenteel zijn tussen de twee Com-
missariaten-Generaal besprekingen
aan de gang ten einde te komen tot
een vertegenwoordiging in het bui-
tenland waarin op bepaalde domei-
nen trouwens samenwerking kan tot
stand komen.

De Voorzitter : De heer Luyten heeft
het woord.

De heer W. Luyten : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister van
Externe Betrekkingen, u schijnt mij
iets in de schoenen te schuiven waar-
van ik nog nooit last heb gehad, met
name een minderwaardigheidscom-
plex. Mijn ervaring in de talrijke bui-
tenlandse contacten is dat ,,dezen  van
de andere kant” systematisch aan
desinformatie doen, hierin dikwijls
gesteund door hun eigen regionale
Regering.

Mijnheer de Minister, ik woon talrij-
ke conferenties bij van wat ik noem
,,Volkeren zonder Staat”, want ik
spreek niet graag over minderheden :
de Luxemburgers hebben een Staat,
de Catalanen niet. Door de Waalse
Regering worden systematisch verte-
genwoordigers gestuurd naar de ,,As-
sosiation internationale pour la
Défense de Langues et Cultures me-
nacées”. Zij doen systematisch aan
desinformatie, zodanig dat al de goe-
de zaken die op ons visitekaartje
voorkomen, niet meer tot hun recht
komen. De kinderen van het licht
zijn blijkbaar minder sluw dan de kin-
deren van de duisternis, en het is dit
feit dat ik eigenlijk wilde beklemto-
nen.

Deze desinformatie moeten wij weer-
leggen door deze Waalse vertegen-
woordigers erop te wijzen dat wij een
natie zijn die eist te worden behan-
deld als een volwassen natie.

Ik draag een das van het College van
Enschede, dat jaarlijks naar Vlaande-
ren komt. Bij deze gelegenheid spre-
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ken zij onder meer over de taalkwes-
tie. Ik antwoord dan dat het niet om
een taalkwestie gaat maar om een
volk op weg naar zijn eigenheid en
naar zijn totale zelfbevestiging.

ECONOMIE, TEWERKSTEL-
LING EN ENERGIE

Toegevoegde interpellatie van de
heer H. Van Dienderen tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenschapsminis-
ter van Economie, over de grindont-
ginning in Limburg

De Voorzitter : Wij behandelen nu
de materies waarvoor Ministers
Geens, Dupré en Kelchtermans be-
voegd zijn, met name Economie, Te-
werkstelling en Energie.

De heer De Roo heeft het woord.

De heer J. De Roo, verslaggever (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Regering, heren Gemeen-
schapsministers, waarde collega’s,
uw Commissie voor Economie, Te-
werkstelling en Energie heeft enkele
dagen gewijd aan de grondige bespre-
king van de materies voor economie
en energie, KMO-beleid en tewerk-
stelling, dit opeenvolgend in aanwe-
zigheid van de Voorzitter van de
Vlaamse Regering, de heer Gaston
Geens en de Gemeenschapsministers
Jos Dupré en Theo Kelchtermans.

De bespreking werd telkens gestof-
feerd met veel statistische en feiten-
materiaal, dit op vraag van verschil-
lende commissarissen.

Het eerste luik van dit verslag behan-
delt het economisch beleid. Volgens
de Voorzitter van de Vlaamse Rege-
ring wil de Vlaamse overheid in
Vlaanderen, in het perspectief van
het Europa van 1992, een klimaat
creëeren en een kader scheppen,
waarin het privé-initiatief, inzonder-
heid in de KMO’s, gestimuleerd
wordt om op die wijze de toegevoeg-
de waarde in competitieve onderne-
mingen op te voeren. Aldus zal de
globale werkgelegenheid door de
creatie van duurzame arbeidsplaat-
sen verhogen.

Begrotingsontwerpen
Grindontginning in Limburg

Een eerste element zijn de investerin-
gen. Het investeringsklimaat in
Vlaanderen is gunstig en de investe-
ringsevolutie verloopt uitstekend,
vooral in de niet-industriële bedrij-
ven, waardoor het groeiend belang
van de dienstensector wordt onder-
streept. Wel wordt sedert 1985 een
daling waargenomen van de betoe-
laagde investeringen in het kader van
de expansiewetten voor de grote on-
dernemingen, dit onder meer ten ge-
volge van het restrictieve budgettaire
beleid, waardoor enkel nog indus-
trieel vernieuwende investeringen en
tewerkstellingscreatie in het kader
van de expansiewetten worden geho-
noreerd. De Vlaamse Regering
houdt zich strikt aan de regel van de
niet-cumulatie van bijzondere fiscale
stimuli met de expansiesteun.

De tendens tot toenemende autofi-
nanciering bewijst dat de Vlaamse
bedrijven over een degelijke finan-
ciële structuur beschikken. Wegens
de beperktere budgettaire middelen

Raadsondervoorzitter H. Suykerbuyk
(CVP) suggereerde het sluiten van een
beperkt verdrag, tussen twee of drie
grote Gemeenschappen, inzake de we-
derzijdse belangstelling voor de ande-
re taal

651



De Roo

en het lagere rentepeil daalde het ge-
middeld steunpercentage tot 9,93
procent in 1987.

Het Vlaams Economisch beleid blijft
sterk afgestemd op de ontwikkelings-
zones : Limburg, de Kempen en de
Westhoek. De laatste vijf jaar is 47
procent van de investeringen met ex-
pansiesteun in die zones gelokali-
seerd. Deze investeringen kregen een
gemiddelde steun van 17 procent.

In 1987 werden 18 totaal nieuwe bui-
tenlandse vestigingen met expansies-
teun opgericht.

Het tweede element is het reconver-
siebeleid. De krachtlijnen van het re-
conversiebeleid hebben betrekking
op alle probleemgebieden, maar vin-
den prioritair toepassing in de erken-
de ontwikkelingszones, vooral via het
regionaal ontwikkelingsfonds, ook
door het promoten van deze zones in
binnen- en buitenland.

Twee derde van de beschikbare kre-
dieten voor grote ondernemingen en
23 procent van de kredieten voor
KMO’s worden vooraf jaarlijks gere-
serveerd in het Regionaal Ontwikke-
lingsfonds, dat alleen voor de recon-
versiezones is bestemd. Zo beschikte
het Regionaal Ontwikkelingsfonds in
1987 over 7 miljard.

Er werd uitvoerig aandacht besteed
aan de werking van de Limburgse In-
vesteringsmaatschappij, de evaluatie
van de P-dagen in Limburg, de Kem-
pen en de Westhoek en de samen-
werkingsprogramma’s met de Euro-
pese Commissie.

Een derde element betreft het onder-
zoek. De Vlaamse Regering ziet in
de steun aan het wetenschappelijk en
industrieel onderzoek een hefboom
van haar economisch beleid, dit met
het oog op de vernieuwing van be-
staande en nieuwe produkten, de
bevordering van nieuwe en toe-
komstgerichte investeringen en om
de onderzoeksactiviteiten van de
Vlaamse KMO’s te stimuleren.

Wel beschikt Vlaanderen over te wei-
nig middelen voor de ondersteuning
van het onderzoek, maar toch evo-

lueert  het  Vlaams begrotingspro-
gramma  v o o r wetenschapsbeleid
gunstig. In 1988 kan de Vlaamse Re-
gering ongeveer 4 miljard besteden
aan wetenschappelijk onderzoek.

Tenslotte werd door de Voorzitter
van de Vlaamse Regering een aan-
passing van de werking van de
GOM’s aangekondigd, alsook een
kapitaalsverhoging van de GIMV
met inbreng van privé-kapitaal. Een
impulsprogramma voor de diensten-
sector wordt eveneens in het vooruit-
zicht gesteld.

Bij de bespreking van het luik econo-
mie werd aangedrongen op een eva-
luatie van de DIRV-actie van de
Vlaamse Executieve. Over de toe-
passing van de expansiewetgeving
werden een hele reeks vragen ge-
steld, onder meer met een pleidooi
voor toenemende aandacht voor de
dienstensector enerzijds, meer selec-
tieve toepassing van de expansiewet-
ten anderzijds, vooral met het oog
op het tewerkstellingseffect van de
investeringen.

Er werd aangedrongen op een ade-
quate voorbereiding van de regionali-
sering van de nationale sectoren, in
het bijzonder voor de textielsector,
welke van levensbelang is in Vlaan-
deren.

Inzake compensatiebestedingen
blijkt Vlaanderen slechts 46,6  ten
honderd van de reeds geplaatste be-
stellingen gekregen te hebben.

Er werd een partiële bespreking ge-
wijd aan enkele ondernemingsdos-
siers zoals EURAIR, IMEC, MIE-
TEC en CENTRA, opgericht door
de Vlaamse Regering, tevens kwam
men tot beperkte evaluatie over de
werking van de GOM%, de Stichting
Technologie Vlaanderen en de ex-
portresultaten van het Vlaamse be-
drijfsleven.

Tenslotte werd aandacht besteed aan
de weliswaar beperkte bevoegdheden
van het Vlaamse Gewest, wat het
energiebeleid betreft. De begrotings-
artikelen die behoren tot de bevoegd-
heid van de Voorzitter werden in
Commissie aangenomen met 8 stem-
men tegen 4.

Het tweede luik van dit verslag be-
helst het KMO-beleid. Uit de toelich-
ting in de Commissie door Gemeen-
schapsminister Jos Dupré omtrent
het KMO-beleid bleek duidelijk dat
de Vlaamse Regering zich wil richten
en tot de onderneming en tot de on-
dernemer met en geïntegreerd KMO-
beleid, dit in het perspectief van de
Europese evenwichtsmarkt van 1992.

Het verwerven of behouden van een
gunstige concurrentiepositie door de
KMO’s vormt een absolute prioriteit,
hetgeen een structurele versterking
van de KMO’s en een grondige voor-
bereiding van haar managers veron-
derstelt.

Met een actief KMO-beleid wil de
Executieve een gunstig klimaat be-
werkstelligen en de KMO’s optimale
ontwikkelingskansen verzekeren.

Uit de gegevens omtrent de toepas-
sing van de wet van 4 augustus 1978
tot economische heroriëntering blijkt
dat de bevoegde administratie te
kampen heeft met een belangrijke
achterstand inzake dossiersbehande-
ling .

Door het verstrekken van rentetoela-
gen in 1987 wordt een voorziene
meertewerkstelling vooropgesteld
van 8.537 arbeidsplaatsen.

Door toekenning van de kapitaals-
premie in 1987 werd een voorziene
meertewerkstelling vooropgesteld
van 2.578 arbeidsplaatsen. Het is de
bedoeling de nodige maatregelen te
nemen om de behandelingsduur van
de aanvragen inzake KMO-expan-
siesteun merkelijk in te korten en de
aanvragen vooral te richten op inves-
teringen met innovatief karakter of
met exportbevorderend impact.

De arbeidsplaatspremies zullen
geheroriënteerd worden ten bate van
nieuwe en arbeidsintensieve investe-
ringen, enerzijds, en van de opleiding
of herscholing van langdurige werk-
lozen, anderzijds. De Vlaamse Rege-
ring wil ook een actief export-promo-
tiebeleid voeren, vooral ter onder-
steuning van KMO’s. Er zal volgens
de Gemeenschapsminister ook ge-
streefd worden naar concretisering
van de coördinatieopdracht binnen
de Vlaamse Executieve.
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Voor de KMO-expansiesteun wordt
voor het Fonds voor Economische
Expansie en Regionale Reconversie
en  he t  Regionaa l  Ontwikkelings-
fonds voor een globaal bedrag van
3.440 miljoen F. nieuwe vastleggings-
machtigingen voorgesteld, terwijl
voor de spijzing van de uitgavenkre-
dieten 3.540 miljoen F. dient te wor-
den ingeschreven. Op deze wijze
wordt vooruitgang geboekt en zal
31,3  procent van de totale vastleg-
gingsmachtigingen voor expansie-
steun in Vlaanderen besteed worden
aan de KMO’s. Vooral voor het ROF
zijn gevoelig meer uitgavenkredieten
beschikbaar.

Bij de bespreking is gebleken dat de
commissarissen tevreden zijn met het
belasten van een Gemeenschapsmi-
nister met de specifieke problematiek
van de KMO. Van jaar tot jaar blij-
ken de KMO een ruimere plaats in
te nemen in de expansiesteun.

Er werd tevens aandacht besteed aan
de selectieve toekenning, de controle
op de expansiesteun, de steun voor
startende ondernemingen en de vrije
beroepen.

Gebleken is dat van de huidige regle-
mentering inzake arbeidsplaatspre-
mies een onvoldoende stimulans uit-
gaat voor de tewerkstelling. Tenslot-
te werd vrij uitvoerig gehandeld over
enkele specifieke aspecten, zoals
coördinatie van het KMO-beleid, de
bedrijvencentra, de innovatie, de ex-
port en de tewerkstelling.

Op het vlak van de administratie is
men nog niet klaar om de vele bijko-
mende expansiedossiers te verwer-
ken van KMO-bedrijven uit de tex-
tiel- en confectiesector, eenmaal de
regionalisering van de nationale sec-
toren een feit wordt.

Door de heren Laverge en Weyts
. werd een amendement ingediend dat

ertoe strekt op de lopende uitgaven
van het FEERR het stijvingskrediet
met 300 miljoen te verminderen en
tegelijk het krediet voor voortduren-
de vorming in de middenstand met
300 miljoen op te trekken.

De Gemeenschapsminister achtte de-
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ze transfert niet mogelijk, gelet op
de reeds aangegane verbintenissen in
het kader van het stelsel van de ar-
beidsplaatspremies, maar hij ging wel
de verbintenis aan een deel van de
uitgespaarde middelen inzake ar-
beidsplaatspremies te laten afvloeien
naar voormelde vorming.

Na deze formele verklaring van de
Gemeenschapsminister werd het
amendement ingetrokken.

De decreetbepalingen en de begro-
tingsartikelen in verband met het
KMO-beleid werden tenslotte aange-
nomen met 7 stemmen tegen 3.

Het derde deel van de besprekingen
handelde over het tewerkstellingsbe-
leid in Vlaanderen en uitvoerig ge-
commentarieerd door Gemeen-
schapsminister Kelchtermans met tal-
loze statistische en documentaire ge-
gevens omtrent zijn beleid. De RSZ-
tewerkstelling is de jongste drie jaar
in Vlaanderen met 66.000 arbeids-
plaatsen toegenomen. Vooral in de
reconversiezones ligt de toename van
de RSZ-werkgelegenheid aanzienlijk
hoger dan het gemiddelde in Vlaan-
deren.

De werkloosheid is lichtjes gedaald
in 1987, ondanks de sterke verminde-
ring van de tewerkstelling in de op-
slorpingsprogramma’s, namelijk met
8.256 eenheden hetzij 11,4 procent.
Er zijn nu minder werklozen dan in
1983, zelfs met inbegrip van de oude-
re werklozen.

Onrustwekkend is wel de toename
van de langdurige werkloosheid, die
in december van 1987 reeds 56 pro-
cent bedroeg. Bij de vrouwen be-
draagt de langdurige werkloosheid
zelfs 61 procent. Het aantal jonge
werklozen is voortdurend vermin-
derd en ligt 37,7  procent lager dan in
1983.

Het aantal tewerkgestelden in de op-
slorpingsprogramma’s is in 1987 ver-
minderd met 5.873 eenheden ten op-
zichte van 1986.

Met SIMONA beschikt de RVA over
de modernste arbeidsbemiddeling in
Europa. Dit Informatiesysteem over
de arbeidsmarkt wordt nog verfijnd
en verder uitgebouwd. De opsplitsing
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van de
reid.

RVA wordt verder voorbe-

De werking van de subregionale te-
werkstellingscomités werd grondig
geëvalueerd en het evaluatieverslag
vormde het uitgangspunt voor het
nieuwe STC-besluit dat in voorberei-
ding is.

Er werd een uitgebreid overzicht ver-
strekt over de diverse formules van
beroepsopleiding, jobclubs, midden-
standsopleiding. Meer dan voorgaan-
de jaren werden de mogelijkheden
benut van de Europese structuur-
fondsen.

Ten slotte werden de voornaamste
krachtlijnen van het tewerkstellings-
beleid in Vlaanderen toegelicht, met
vooral aandacht voor de rechtstreek-
se creatie van nieuwe arbeidsplaatsen
in industrie en diensten, het specifiek
beleid gericht op de langdurig werk-
lozen, een verhoging van de oplei-
dingsinspanningen, de uitbouw van
de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbe-
middeling tot hefboom van een
Vlaams tewerkstellings- en oplei-
dingsbeleid en de nieuwe impulsen
door een aanpassing van de subregio-
nale Tewerkstellingscomités die een
sleutelrol moeten innemen in het te-
werkstellingsbeleid.

Aan de diverse aspecten van het te-
werkstellingsbeleid werd een uitvoe-
rige en interessante bespreking ge-
wijd. Ten slotte werden de begro-
tingsartikelen omtrent de tewerkstel-
ling goedgekeurd met 8 stemmen bij
1 onthouding.

Sta mij toe als besluit de Voorzitter
van de Executieve en de bevoegde
Gemeenschapsministers namens de
commissarissen te danken voor de
vele gegevens en de leerrijke bespre-
king in de Commissie (Applaus)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor deze voormid-
dag.
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Wij komen deze namiddag om 14 uur
opnieuw bijeen om onze agenda ver-
der af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
12.15 uur.
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